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ACTA  

 

Expedient núm.:  Òrgan col·legiat:  

PLN/2019/11  El ple  

  

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ  

Tipus de convocatòria  Ordinària 

Data  31/10/2019 

Durada  Des de les 19:05 h fins a les 20:35 hores  

Lloc  Sala de Plens  

Presidida per  Amadeu Benach i Miquel  

Secretari  José Félix Velasco Martínez  

  

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ  

DNI Nom i Cognoms Assisteix 

46065127Z Albert Romero Bailon SÍ 

39689555L Amadeu Benach i Miquel SÍ 

39718771W Anna Jané Caralt SÍ 

36572173B Anna Ordóñez Rivero SÍ 

39675355X Elisabet Figueras Tuset SÍ 

39736426Q Ester Sanahuja Guasch SÍ 

39712157N Francisco Rocha Hernández SÍ 
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46333082L Joan Roig i Soria SÍ 

39684489J Jordi Guasch Bea SÍ 

77785897N Luís Enrique Rodríguez Rivas SÍ 

39705452T Marc Majem Bofill SÍ 

  

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el 
President obre la sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes 
inclosos en l’ordre del dia 

Alcalde comenta que primer de tot, com heu pogut veure, haurem de votar la 
inclusió de dos punts de l’orde del dia. Un és la Moció per demanar la retirada del 
Pla Director Urbanístic de l'activitat econòmica Sant Marçal-Cal Vies i l’altra és 
l’aprovació de la fixació de les dues festes locals per a l’any 2020. 

Sr. Secretari- Primer s’hauria de votar les actes anteriors. 

Alcalde- No, és per incloure-ho a l’ordre del dia.  

Sr. Secretari- Abans de precs i preguntes, és l’ordre processal on s’han d’incloure 

Alcalde. Votem la inclusió i ho posem a l’ordre del dia. 

Sr. Secretari- La urgència.  

Anna Ordóñez- La urgència. No entenem quina és la urgència. S’ha explicat el què però no 
entenem quina és la urgència.  

L’Alcalde.  La urgència, una és que ens ho demana la Generalitat, fixar els dos dies.  

Sr. Jordi Guasch- Això se sap des de l’1 de gener. 

L’Alcalde. La urgència és que s’ha de dir, s’ha de dir abans de finals d’any, per tant, no 
sabem si farem més Plens o no i aquest és l’últim que fem ordinari. Per tant, s’ha de fer.  

Anna Ordóñez- Les festes. 

Alcalde. Les festes. I l’altra de Can Vies, perquè ens ho han demanat, hi ha una petició de 
la comarca i com els Ajuntaments ho estan passant, hem cregut convenient d’entrar-ho.  

Sr. Secretari- Perdó, si m’ho permet, la segona qüestió és que una vegada feta la 
convocatòria, l’Ajuntament té coneixement d’aquesta moció. I per tant, és impossible que 
entri en la convocatòria. Més que urgència és la cronologia entre convocar i celebrar.  

Alcalde- Com és l’últim Ple ordinari de l’any, per tant, hem cregut convenient de ficar-ho 
ara. 

Jordi Guasch- La cronologia, amb tot el permís, no és la que s’està dient. D’aquesta moció 
se’n tenia constància. 
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Sr. Secretari- No m’he explicat bé, l’Ajuntament té constància de la moció entre els 
moments de convocar i celebrar al mig o quatre hores abans de convocar. Si no volen que 
entri, es vota no a la urgència. 

L’Alcalde: Per tant, votem la petició. S’entengui o no s’entengui la urgència, passem a 
votació de la inclusió d’aquests dos acords.  

Secretari. Es procedeix a la votació de la inclusió per urgència de la moció de les festes 
locals. 

S’aprova per 6 vots a favor, 5 BNY i 1 BCV 

3 vots en contra PSC 

2 abstencions Junts 

Secretari- Es procedeix a la votació de la inclusió per urgència de la moció de demanar la 
retirada del pla director urbanístic d’activitats econòmiques. 

S’aprova per 6 vots a favor,   

3 vots en contra PSC 

2 abstencions Junts 

Ester Sanahuja Guasch- Jo només vull mencionar que quan al Consell Comarcal, PSC i 
Junts governen junts i fan aquestes propostes d’acceptar coses en el mateix moment, 
sense avisar, òbviament vull recalcar que també ho feu i ningú diu res.  

Anna Ordóñez. A quants Plens has assistit tu que es faci? 

Ester Sanahuja. A un 100%. 

  

A) PART RESOLUTIVA  

  

Aprovació de les actes de les sessions anteriors 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

• Acta Ple en sessió ordinària de data 25/07/2019. PLN2019-9 

• Acta Ple en sessió extraordinària de data 15/10/2019. PLN2019-10 
 

INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 
PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 
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Res a dir. 

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

Res a dir. 

Anna Jané Caralt- Jo vull dir una cosa, que en l’acta del Ple PLN2019-10 la del dia 15 
d’octubre de 2019, en un lloc diu malament el meu nom.  

Sr. Secretari- Demano disculpes i es corregeix.  

Diligència d’esmena d’error 

En l’Acta del Ple de data 15 d’octubre de 2019 PLN-2019-10 en sessió ordinària en la 
pàgina 24 en el penúltim paràgraf diu:  

“Anna Caralt” 

Hauria de dir: 

“Anna Jané Caralt” 

S’aprova per unanimitat. 

  

  

Expedient 668/2019. Expedient de delimitació dels termes municipals de 
Banyeres del Penedès i La Bisbal del Penedès. 

No hi ha acord Motiu: Ampliar documentació 

PROPOSTA D’ALCALDIA AL PLE 

 

APROVACIÓ, SI S’ESCAU, DE L’ACTA DE LA REUNIÓ DE 1 D’OCTUBRE DE 2019, 
DE LES OPERACIONS DE DELIMITACIÓ ENTRE ELS TERMES MUNICIPALS DE 
BANYERES DEL PENEDÈS I LA BISBAL DEL PENEDÈS. 

  

Atesa la reunió que va tenir lloc el passat 1 d’octubre de 2019 a la seu de l’Ajuntament 
de Banyeres del Penedès, per tractar sobre la delimitació entre els termes de Banyeres 
del Penedès i La Bisbal del Penedès, i que va ser convocada per la Direcció de 
l’Administració Local del Departament de Governació, Administracions Públiques i 
Habitatge. 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

N
Z2

Z7
R

SS
EA

N
ED

PQ
9Q

FM
Q

4H
L7

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

://
ba

ny
er

es
de

lp
en

ed
es

.e
ad

m
in

is
tra

ci
o.

ca
t/ 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 4

 d
e 

51
 



     
 
 
 
        
Ajuntament de Banyeres del Penedès     
 (Tarragona)  
 
 

5 
 

  

Atès que l’Ajuntament de Banyeres del Penedès va comunicar la convocatòria de la 
reunió al propietari de les finques limítrofes amb el terme de La Bisbal del Penedès. 

  

Atès que l’Ajuntament va estar representat en aquest acte per l’Alcalde de la corporació, 
el tècnic municipal i un Regidor. 

  

Atès que, de la reunió referida es va aixecar acta de les operacions de delimitació entre 
els termes municipals de Banyeres del Penedès i La Bisbal del Penedès i es va incloure 
la documentació cartogràfica referida a l’acta. 

  

Atès l’article 31.4 del Decret 244/2007, de 6 de novembre, pel qual es regula la 
constitució i la demarcació territorial dels municipis, de les entitats municipals 
descentralitzades i de les mancomunitats de Catalunya, modificat pel Decret 209/2015, 
de 22 de setembre, l’acta amb la conformitat de les comissions dels dos Ajuntaments ha 
de ser aprovada pels respectius plens amb el quòrum de la majoria absoluta del nombre 
legal de membres de la corporació en el termini màxim de tres mesos a partir de la data 
de les operacions de delimitació. 

  

Per tot el que s’ha indicat,  

  

Es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords: 

  

PRIMER- Aprovar l’acta, amb tot el seu contingut, i la documentació gràfica aixecades a 
la reunió del dia 1 d’octubre de 2019 a la seu de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès, 
on es va tractar sobre la delimitació entre els termes de Banyeres del Penedès i La 
Bisbal del Penedès, i que va ser convocada per la Direcció de l’Administració Local del 
Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge. 

  

SEGON.- Notificar el present acord a la Direcció General de l’Administració Local del 
Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge. 

 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

Alcalde comenta que: 

Tal com us havíem dit, és la modificació d’aquell tros de la franja, que ara està fent la 
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Generalitat amb tots els municipis, és el tros de la riera, que ara s’ha partit pel mig. Els 
que heu vist l’expedient i el plànol ja heu vist que és una petita franja.  

 

PSC 
 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Amb data 23/06/2017 va tenir entrada al registre d’entrada de l’Ajuntament la carta de la 
Generalitat de Catalunya, departament de Governació, Administració Pública i Habitatge, 
en la qual es comunicava a l’Ajuntament de Banyeres que el Govern de la Generalitat 
havia impulsat l’elaboració del mapa municipal de Catalunya, sota la responsabilitat de la 
Comissió de Delimitació Territorial de Catalunya. Ens comunicaven, amb data 
16/05/2017 que s’iniciava l’expedient de delimitació del nostre municipi amb els 
municipis limítrofs d’aquests. Li donaven dos mesos per un acord Plenari de 
nomenament de la comissió municipal, formada per l’Alcalde, dos regidors, un tècnic i un 
secretari de la Corporació. Amb data 06/07/2017 el Sr. Alcalde proposa Anna Ordóñez 
Rivero com a membre de la comissió municipal. Amb data 06/07/2017 s’insta al Ple a 
aprovar el nomenament de les següents persones, sent aprovades per majoria absoluta, 
a Amadeu Benach i Miquel com a Alcalde, president de la Corporació, Núria Figueras 
Tuset, regidora de l’Ajuntament, Anna Ordóñez Rivero com a regidora de l’Ajuntament, 
Mireia Barba Lloret, arquitecte municipal i José Félix Velasco Martínez, secretari i 
interventor de la Corporació. En els anys que portem, jo puc dir que he participat en totes 
les comissions que s’han dut a terme tant a Llorenç com a Sant Jaume dels Domenys i 
és la primera vegada que veig que una comissió de seguiment aprovada en Ple, Alcaldia 
decideix fer les coses pel seu compte. Sense seguir les indicacions de la Generalitat ni 
del que s’aprova al Consistori. Vostè pensa que pot fer el què vol, quan vol... 

Alcalde: Anna, perdona, això jo no ho he dit. Igual que estava, estàveu notificats. Una 
altra cosa és que no es vingui.  

Sra. Anna Ordóñez- Que estava què? 

Alcalde: Escolta, jo no notifico, però jo crec que estaves notificada. 

Sra. Anna Ordóñez- Que tu no ho notifiques? No ho notifica l’Ajuntament? 

Alcalde: Ho notifica l’Ajuntament i responsable ho sóc. 

Sra. Anna Ordóñez- Notifica l’Ajuntament.  

Alcalde: Continua, perquè les paraules de vegades no es moderen prou bé.  

Sra. Ordóñez-Ja està. Simplement que el nostre vot serà en contra. Però totes les 
vegades m’ha convocat l’Ajuntament. 

Alcalde: Prenc nota. Tens tota la raó. No et dic que no, però dic que les paraules es 
poden moderar.  

Sra. Ordóñez- Com què? Què és lo que li ha molestat, Sr. Alcalde? 

Alcalde: El que has dit.  
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Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

En aquest punt se’ns fa una mica difícil entendre què pretenen que votem. A l’anunciat 
del punt només se’ns informa que es tracta de la delimitació de termes, però no se’ns diu 
si s’aprova provisionalment, definitivament, o si es tracta de donar-ne compte. Quan 
passem a analitzar la proposta de resolució, veiem que se’ns demana aprovar una acta 
signada entre l’Alcalde, un regidor i un representant de la Direcció General de 
l’Administració Local. Molt bé. Anem a revisar l’expedient, per veure què diu aquesta 
acta, i curiosament l’acta no està dins de l’expedient. A més, de que els documents 
tenen unes nomenclatures que no ajuden gaire a localitzar l’acta, dintre dels documents 
que hi ha penjats, no hem sabut veure aquesta acta per enlloc. I per tant, desconeixem 
què diu exactament aquest document que ens demanen que votem a favor. Els hem de 
dir que en el fons de la qüestió, no hi estem en contra, però si vostès demanen que 
aprovem una acta que no se’ns facilita, doncs vaja, no ens conviden a que votem a 
favor. Per tant, crec que el més oportú seria que deixin aquest punt pendent d’aprovació 
i que es proposi una altra vegada quan tinguem tota la documentació. Perquè no podem 
votar a favor d’una acta que no sabem ni què diu. 

Sr. Secretari- Consta en versió paper l’Acta de les operacions de delimitació del terme 
municipal de Banyeres del Penedès i la Bisbal. Aquí hi ha dos municipis, com ha dit la 
Sra. Ordóñez que no ha estat convocada, indicar que no és el mateix el mapa nacional 
de tota Catalunya dels assenyalaments, que en tot cas, es comprovarà si estava dins del 
que és la competència de la comissió que es va nomenar per ple, en el qual, hi havia 
una persona de cada grup. El que no es pot dir és que no consta l’acta, una altra cosa és 
que no estigui penjada, que d’això ja no responc.  

Sr. Secretar- L’acta està, l’acta consta. Si vol l’Alcalde, la passo a llegir. 

Alcalde. L’acta la tenim, ja l’he vist, el que passa és que a ells no els ha arribat 
electrònicament. En el dia dels portaveus, no vau comentar res, que no l’havíeu vist. 
Perquè les reunions de portaveus també estan per subsanar aquestes coses. I no 
sempre portar-les al Ple. Igual que el comentari de l’Anna, que també el podria haver 
subsanat.  

Sra. Anna Ordóñez- El Paco no sabia res.  

Alcalde. Però podeu parlar entre vosaltres, tu sabies l’ordre del dia, Anna, per tant, 
podries haver dit: comentar això amb l’Alcalde. 

Sra. Anna Ordóñez- Amadeu, si hagués pogut ho hagués fet. 

Sr. Jordi Guasch- A la Junta de portaveus, haguéssim tingut 24 hores per estudiar tota la 
documentació i no ens dona temps. 

Alcalde: Doncs res, retirem aquest punt de l’ordre del dia, ho passem a votació, i 
tornarem a enviar tota la documentació amb l’acta corresponent. I demano disculpes, si 
no s’ha rebut, perquè jo sí que la tinc, però que igual no s’ha inclòs a la documentació. Si 
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ells no l’han rebut i no l’han pogut llegir, ho posposem.  

Sra. Anna Ordóñez- Jo demanaria per favor que diguessis si realment hem d’estar a 
aquesta comissió, si aquesta comissió segueix. 

Alcalde: Teniu que estar, en aquestes i en totes les comissions de delimitació de termes. 
Potser ha sigut, perquè la veritat que amb el municipi que hem lindat això ha sigut una 
franja molt petita, no ha sigut Sant Jaume, on hi havia invasió de propietats i 
modificacions de propietats, no ha sigut Llorenç, on hi va haver querelles i tot això. No 
vull disculpar al personal, la culpa la tinc jo i l’assumeixo. Però sí que hauríeu d’estar a 
totes.  

Sra. Anna Ordóñez- Doncs si hem d’estar a totes, el primer que s’ha de fer és canviar el 
regidor antic per una altra que estigués ara.  

Alcalde. Això són coses que jo crec que es poden comentar a les reunions de portaveus 
i es poden esmenar. De la delimitació de termes, demano disculpes també amb això, si 
no està l’acta, jo sí que la tinc, però veig que no ha arribat, per tant, subsanem aquesta 
errada i es tornarà a enviar tota la documentació correcta.  

 
 

  

Expedient 1112/2019. Modificar la convalidació del Decret número 2019-
0142 de data 17 d’octubre de 2019, per acord específic d’aprovació de la 
Moció de resposta a la sentència del Tribunal suprem i per demanar 
l’amnistia per a les persones preses polítiques catalanes i en defensa 
del dret d’autodeterminació 

Favorable  Tipus de votació: Ordinària 
A favor: 8, 5 BNY, 1 BCV, 2 Junts 
En contra: 1, PSC (Francisco Rocha     
Hernández) 
Abstencions: 2, PSC (Anna Ordóñez Rivero 
i Luís Enrique Rodríguez Rivas) 
Absents:0 

PROPOSTA D’ALCALDIA AL PLE 

  

En data 17 d’octubre de 2019, l’Alcaldia ha dictat el Decret número 2019-0142, amb el 
següent contingut literal:  

 

“DECRET DE L’ALCALDIA DE SUPORT A LA MOCIÓ DE RESPOSTA A LA 
SENTÈNCIA DEL TRIBUNAL SUPREM I PER DEMANAR L’AMNISTIA PER A LES 
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PERSONES PRESES POLÍTIQUES CATALANES I EN DEFENSA DE 
L’AUTODETERMINACIÓ 

  

  

Els grups municipals BNY-Un Nou Banyeres, Banyeres en Comú Podem i Junts per 
Banyeres donem suport a la Moció que es transcriu a continuació: 

  

  

MOCIÓ DE RESPOSTA A LA SENTÈNCIA DEL TRIBUNAL SUPREM I PER DEMANAR 
L’AMNISTIA PER A LES PERSONES PRESES POLÍTIQUES CATALANES I EN 
DEFENSA DEL DRET D’AUTODETERMINACIÓ  

  

Definitivament, la democràcia a l'Estat espanyol mostra símptomes inequívocs d’estar 
tocada de mort. Oriol Junqueras, Carme Forcadell, Jordi Sànchez, Jordi Cuixart, Jordi 
Turull, Raül Romeva, Josep Rull, Quim Forn i Dolors Bassa han estat condemnats amb 
penes de presó. I Meritxell Borràs i Carles Mundó, amb multes i inhabilitació. Aquest ha 
estat un judici polític que mai s’hagués hagut de produir. Tornem a dir alt i clar que en 
democràcia votar no és cap delicte. Les idees no es jutgen. I és per això que reclamem 
la llibertat de totes les persones preses i exiliades polítiques, perquè no han comès cap 
delicte.  

  

Vivim amb tristor i profunda indignació la sentència, que suposa una vulneració dels 
drets polítics individuals de les persones condemnades, de les preses i exiliades 
polítiques, i una retallada dels drets i llibertats col·lectives. El judici i la sentència ens han 
conduït a un estat d’absoluta excepcionalitat. Vivim moments molt greus, moments en 
què es posa de manifest que l’aparell de l’Estat espanyol actua intentant abolir la 
pluralitat política, vulnera la legitimitat del poble de Catalunya a decidir el seu futur 
lliurement, agredeix el dret que tenim a transformar la societat a través de la 
independència. I, al mateix temps, avui tornem a constatar que les forces polítiques de 
l’Estat són incapaces de fer ús del diàleg com a instrument de resolució del conflicte.  

  

Aquesta sentència no ens atura. Al contrari, ens enforteix com a moviment per debilitar 
el règim del 78. I és que, una vegada més, reivindiquem el dret a l’autodeterminació, el 
dret a treballar pacíficament per esdevenir República Catalana, lliure, neta, justa i que 
treballi per garantir la igualtat d’oportunitats entre tota la ciutadania catalana. Cap 
sentència ens aturarà. Plantem cara a la voluntat repressora de l’Estat espanyol, i ho 
fem mobilitzant-nos, reclamant diàleg, reivindicant la via política i democràtica de 
resolució del conflicte. Demanem l’amnistia per a totes les persones condemnades i 
perseguides.  

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

N
Z2

Z7
R

SS
EA

N
ED

PQ
9Q

FM
Q

4H
L7

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

://
ba

ny
er

es
de

lp
en

ed
es

.e
ad

m
in

is
tra

ci
o.

ca
t/ 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 9

 d
e 

51
 



     
 
 
 
        
Ajuntament de Banyeres del Penedès     
 (Tarragona)  
 
 

10 
 

  

Reprovem l’actitud sostinguda de l’Estat espanyol, que ha dimitit de la seva 
responsabilitat de fer front i donar resposta a les demandes de la ciutadania, per via 
dialogada i pacífica. Convé recordar, per exemple, que, el maig d’aquest any 2019, el 
grup de treball sobre detencions arbitràries de Nacions Unides va fer pública una 
resolució que instava l’Estat espanyol a deixar en llibertat de forma immediata l’Oriol 
Junqueras, en Jordi Cuixart i en Jordi Sánchez, que es trobaven a presó preventiva.  

  

L’incompliment d’aquesta resolució va ser una mostra més que l’Estat actua desoint 
qualsevol resolució, tractat internacional (com la Carta de les Nacions Unides i el Pacte 
Internacional de Drets Civils i Polítics que recullen el dret a l’autodeterminació) o totes 
les manifestacions pacífiques del poble de Catalunya a favor de la independència i la 
República Catalana. I aquesta actitud és molt greu. Per això la denunciem, perquè, 
malauradament, ens recorda etapes autoritàries en què no hi havia garantits els drets 
polítics ni les llibertats de la major part de la ciutadania.  

  

Reivindiquem justícia, i ens disposem a liderar de nou la lluita antirepressiva, 
democràtica, pacífica i a favor dels drets i les llibertats. La situació d’excepcionalitat que 
estem vivint, agreujada especialment per la confirmació de la sentència, afecta tothom, 
afecta la quotidianitat dels pobles i ciutats del nostre país i de totes les persones que hi 
vivim.  

  

Per tot això, 

  

RESOLC: 

  

PRIMER. Manifestar el rebuig a la sentència condemnatòria emesa pel Tribunal Suprem 
en relació al judici de l’1 d’octubre i la causa independentista, constatant que representa 
una regressió dels drets i les llibertats de la ciutadania de Catalunya.  

  

SEGON. Reclamar la llibertat immediata de tots els presos i preses polítiques i exigir 
l’amnistia de tots ells i elles, i de tots els exiliats i exiliades, com a reconeixement de 
l’absència de cap delicte vinculat a la celebració del referèndum de l’1 d’octubre i a 
qualsevol altra acció política celebrada durant els dies previs i posteriors a aquesta data.  

  

TERCER. Mostrar el compromís amb el dret a l’autodeterminació, dret polític fonamental 
recollit en tractats internacionals com la Carta de les Nacions Unides i el Pacte 
Internacional de Drets Civils i Polítics, signats també per l’Estat espanyol, i reivindicar-lo 
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com a dret en virtut del qual resoldre el conflicte polític existent, per via democràtica i 
pacífica.  

  

QUART. Reafirmar-nos en el caràcter pacífic i no violent del moviment independentista 
català. Condemnar tots els intents de criminalització del moviment independentista que 
les seves diferents institucions, òrgans, poders i alguns mitjans de comunicació volen 
construir.  

  

CINQUÈ. Exigir al govern de l’Estat espanyol que respecti la legitimitat de les persones 
escollides democràticament a les diferents institucions catalanes, així com les decisions i 
acords que se’n derivin, com a màxima expressió de la sobirania popular.  

  

SISÈ. Comprometre’ns a treballar conjuntament amb el Parlament de Catalunya, del 
Govern de la Generalitat de Catalunya i convocar-nos a participar, com a representants 
legítims de la ciutadania, en una assemblea d’electes a favor dels drets polítics i la 
llibertat.  

  

SETÈ. Mostrar l’adhesió de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès a totes les 
mobilitzacions de rebuig a la sentència del Tribunal Suprem, tant a nivell nacional com 
internacional, i convidar la ciutadania a participar en totes les lluites compartides i 
pacífiques a favor dels drets i les llibertats. I comprometre’ns a participar en l’acte 
convocat pel President de la Generalitat el dia 26 d’octubre al Palau de la Generalitat.  

  

VUITÈ. Expressar la més ferma voluntat de seguir treballant, dia rere dia, per garantir els 
drets i les llibertats de tota la ciutadania de Banyeres del Penedès, la defensa del diàleg i 
dels principis democràtics i la pluralitat política, així com el respecte a la separació de 
poders, imprescindible en qualsevol estat de dret.  

  

NOVÈ. Fer avinent la situació de repressió política i de vulneració de drets fonamentals 
que estem vivint com a ciutadania i com a país als municipis agermanats.  

  

DESÈ. Fer arribar aquest acord a la Presidència del Parlament de Catalunya, a la 
Presidència de la Generalitat de Catalunya, a la Presidència del Congrés de Diputats, a 
la Presidència del Govern de l’estat, a la Presidència del Parlament Europeu, a 
l’Associació Catalana de Municipis i a l’Associació de Municipis per la Independència. I 
donar conèixer el contingut d’aquesta moció a la ciutadania del municipi pels mitjans que 
es creguin oportuns. 
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ONZÈ. Ratificar el present acord pel proper Ple que es celebri.” 

  

Per tot això exposat, es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords: 

  

ÚNIC.- Convalidar el Decret número 2019-0142, dictat per l’Alcaldia en data 17 d’octubre 
de 2019, respecte al suport a la Moció de resposta a la sentència del Tribunal suprem i 
per demanar l’amnistia per a les persones preses polítiques catalanes i en defensa del 
dret d’autodeterminació, amb el contingut literal que consta a la part expositiva.  

 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

Alcalde comenta que mantingudes les converses telefòniques amb el grup de 
Junts per Banyeres, que són els que van fer l’entrada, si vols manifestar algo, que 
l’entrada la vau fer vosaltres. 

Sr. Guasch- Sí, jo tenia alguna observació a fer aquí en aquest punt, si ja m’ho 
permeteu. El nostre grup, com bé dieu, va sol·licitar a l’Ajuntament que amb caràcter 
d’urgència es presentés aquesta moció en resposta a la sentència del Tribunal Suprem. 
Entre d’altres coses, perquè des de formacions polítiques sobiranistes es va voler 
reflectir la força municipalista aportant al Palau de la Generalitat els acords Plenaris que 
van prendre més de 840 Ajuntaments de tot el territori, en el qual es pretenia deixar 
palès el posicionament d’una part important dels representants dels ciutadans. En el cas 
de Banyeres, no es va considerar oportú convocar aquest Ple. En principi, al·legant 
motius econòmics. Dit en altres paraules, va saber greu que els regidors de l’oposició 
poguessin percebre cap mena de remuneració i tot sigui dit, des del nostre grup ja vam 
manifestar que assistiríem sense cobrar. Va servir de poc, es va prioritzar l’estalvi al fet 
de poder fer com la resta de municipis que van convocar els Plens amb urgència. Però 
com no es podia anar a la Generalitat sense el posicionament de tots els representants 
de Banyeres, perquè no es disposava d’un acord de Ple, la solució de l’Alcalde va ser fer 
un decret. Quina diferència hi ha entre un decret i un acord de Ple, per la gent que no ho 
pugui saber o pugui tenir dubtes. Un decret el dicta una persona, i per tant, és el 
posicionament d’una persona, malgrat que ho pugui fer en representació d’altres. I un 
acord de Ple és el resultat d’una votació on participen tots els representants 
democràticament escollits de la ciutadania del municipi. Per tant, és força diferent un 
acord de Ple que un decret. És més, cal tenir en compte que un decret o una resolució 
d’Alcaldia és l’acte mitjançant el qual la persona que el dicta pren una decisió. En aquest 
cas, quina decisió es pren per part de l’Alcalde? Ho aprova tot en nom de tots els 
banyerencs? Crec que en aquest document hi ha un defecte de fons i que difícilment 
resoldrem fent un acord de ratificació. I és per això que nosaltres demanaríem si ho 
considereu oportú, que aquest punt es modifiqui i en lloc de ser una ratificació d’un 
decret se sotmeti a votació la moció tal com era. Aquesta és la nostra posició, el nostre 
raonament i la petició que us fem. Que en lloc de fer un decret, fem un acord Plenari, on 
cada representant pugui dir lliurement el que pensa.  

L’Alcalde comenta que es va fer el decret, ja us ho vaig explicar, perquè molts 
Ajuntaments també ho han fet. Jo he estat al Palau de la Generalitat, es va fer l’entrega 
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al President del decret, no sóc l’únic Alcalde que va fer decret. Perquè això tampoc no es 
fa en dos dies, no calia urgència, i lo que no anava a fer és que algun partit polític 
m’acusés de malversació de fons per un decret puntual, podria ser, on jo ja he estat 
imputat, he estat a la fiscalia del Vendrell, on vaig demanar a aquest Ple una modificació 
de crèdit pels serveis jurídics i se’m va denegar també. Per tant, haig de ser molt prudent 
amb les coses quan no tinc suport de ningú. Per tant, aquest decret es va fer per això. 
Ara, si tots estem d’acord, que crec que es pot votar, en lloc de ratificar el decret, 
podríem entrar a votar la moció en el seu conjunt. Passem a votació.  

Sr. Secretari- Hi ha una disfunció temporal en el punt setè, que diu participar en l’acte 
convocat pel President el dia 27 d’octubre.  

D’acord. Doncs vots a favor de modificar la proposta en el següent sentit: en comptes de 
convalidar el decret, aprovar des de zero l’acord com a proposta.  

Es procedeix a la votació. 

S’aprova per unanimitat  

Sra. Ordóñez- Una pregunta, pot ser? 

Sra. Ordóñez- Si es porta la moció, el decret s’anul·larà? Però aquest decret l’ha portat a 
la Generalitat... 

L’Alcalde respon que la Generalitat està assabentada que aquest decret s’anava a 
ratificar amb la moció, que havia de passar per Ple. El decret aquell no té força, el que té 
força és lo d’avui. Aquell dia era per justificar que nosaltres donàvem suport, que 
l’Ajuntament donava suport. Lo que no anava a fer era un Ple extraordinari per això. 
Perquè feia un dia que n’havíem tingut un. Però el que dona força és aquesta moció 
aprovada pel Plenari. 

La moció queda redactada de la següent manera: 

Els grups municipals BNY-Un Nou Banyeres, Banyeres en Comú Podem i Junts per 
Banyeres donem suport a la Moció que es transcriu a continuació: 

 

MOCIÓ DE RESPOSTA A LA SENTÈNCIA DEL TRIBUNAL SUPREM I PER 
DEMANAR L’AMNISTIA PER A LES PERSONES PRESES POLÍTIQUES 
CATALANES I EN DEFENSA DEL DRET D’AUTODETERMINACIÓ  
 
Definitivament, la democràcia a l'Estat espanyol mostra símptomes inequívocs d’estar 
tocada de mort. Oriol Junqueras, Carme Forcadell, Jordi Sànchez, Jordi Cuixart, Jordi 
Turull, Raül Romeva, Josep Rull, Quim Forn i Dolors Bassa han estat condemnats amb 
penes de presó. I Meritxell Borràs i Carles Mundó, amb multes i inhabilitació. Aquest ha 
estat un judici polític que mai s’hagués hagut de produir. Tornem a dir alt i clar que en 
democràcia votar no és cap delicte. Les idees no es jutgen. I és per això que reclamem 
la llibertat de totes les persones preses i exiliades polítiques, perquè no han comès cap 
delicte.  
 
Vivim amb tristor i profunda indignació la sentència, que suposa una vulneració dels 
drets polítics individuals de les persones condemnades, de les preses i exiliades 
polítiques, i una retallada dels drets i llibertats col·lectives. El judici i la sentència ens han 
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conduït a un estat d’absoluta excepcionalitat. Vivim moments molt greus, moments en 
què es posa de manifest que l’aparell de l’Estat espanyol actua intentant abolir la 
pluralitat política, vulnera la legitimitat del poble de Catalunya a decidir el seu futur 
lliurement, agredeix el dret que tenim a transformar la societat a través de la 
independència. I, al mateix temps, avui tornem a constatar que les forces polítiques de 
l’Estat són incapaces de fer ús del diàleg com a instrument de resolució del conflicte.  
 
Aquesta sentència no ens atura. Al contrari, ens enforteix com a moviment per debilitar 
el règim del 78. I és que, una vegada més, reivindiquem el dret a l’autodeterminació, el 
dret a treballar pacíficament per esdevenir República Catalana, lliure, neta, justa i que 
treballi per garantir la igualtat d’oportunitats entre tota la ciutadania catalana. Cap 
sentència ens aturarà. Plantem cara a la voluntat repressora de l’Estat espanyol, i ho 
fem mobilitzant-nos, reclamant diàleg, reivindicant la via política i democràtica de 
resolució del conflicte. Demanem l’amnistia per a totes les persones condemnades i 
perseguides.  
 
Reprovem l’actitud sostinguda de l’Estat espanyol, que ha dimitit de la seva 
responsabilitat de fer front i donar resposta a les demandes de la ciutadania, per via 
dialogada i pacífica. Convé recordar, per exemple, que, el maig d’aquest any 2019, el 
grup de treball sobre detencions arbitràries de Nacions Unides va fer pública una 
resolució que instava l’Estat espanyol a deixar en llibertat de forma immediata l’Oriol 
Junqueras, en Jordi Cuixart i en Jordi Sánchez, que es trobaven a presó preventiva.  
 
L’incompliment d’aquesta resolució va ser una mostra més que l’Estat actua desoint 
qualsevol resolució, tractat internacional (com la Carta de les Nacions Unides i el Pacte 
Internacional de Drets Civils i Polítics que recullen el dret a l’autodeterminació) o totes 
les manifestacions pacífiques del poble de Catalunya a favor de la independència i la 
República Catalana. I aquesta actitud és molt greu. Per això la denunciem, perquè, 
malauradament, ens recorda etapes autoritàries en què no hi havia garantits els drets 
polítics ni les llibertats de la major part de la ciutadania.  
 
Reivindiquem justícia, i ens disposem a liderar de nou la lluita antirepressiva, 
democràtica, pacífica i a favor dels drets i les llibertats. La situació d’excepcionalitat que 
estem vivint, agreujada especialment per la confirmació de la sentència, afecta tothom, 
afecta la quotidianitat dels pobles i ciutats del nostre país i de totes les persones que hi 
vivim.  
 
I, per tant, és per tots els motius exposats anteriorment que el ple adopta els següents 
acords: 
 
PRIMER. Manifestar el rebuig a la sentència condemnatòria emesa pel Tribunal Suprem 
en relació al judici de l’1 d’octubre i la causa independentista, constatant que representa 
una regressió dels drets i les llibertats de la ciutadania de Catalunya.  
 
SEGON. Reclamar la llibertat immediata de tots els presos i preses polítiques i exigir 
l’amnistia de tots ells i elles, i de tots els exiliats i exiliades, com a reconeixement de 
l’absència de cap delicte vinculat a la celebració del referèndum de l’1 d’octubre i a 
qualsevol altra acció política celebrada durant els dies previs i posteriors a aquesta data.  
 
TERCER. Mostrar el compromís amb el dret a l’autodeterminació, dret polític fonamental 
recollit en tractats internacionals com la Carta de les Nacions Unides i el Pacte 
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Internacional de Drets Civils i Polítics, signats també per l’Estat espanyol, i reivindicar-lo 
com a dret en virtut del qual resoldre el conflicte polític existent, per via democràtica i 
pacífica.  
 
QUART. Reafirmar-nos en el caràcter pacífic i no violent del moviment independentista 
català. Condemnar tots els intents de criminalització del moviment independentista que 
les seves diferents institucions, òrgans, poders i alguns mitjans de comunicació volen 
construir.  
 
CINQUÈ. Exigir al govern de l’Estat espanyol que respecti la legitimitat de les persones 
escollides democràticament a les diferents institucions catalanes, així com les decisions i 
acords que se’n derivin, com a màxima expressió de la sobirania popular.  
 
SISÈ. Comprometre’ns a treballar conjuntament amb el Parlament de Catalunya, del 
Govern de la Generalitat de Catalunya i convocar-nos a participar, com a representants 
legítims de la ciutadania, en una assemblea d’electes a favor dels drets polítics i la 
llibertat.  
 
SETÈ. Mostrar l’adhesió de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès a totes les 
mobilitzacions de rebuig a la sentència del Tribunal Suprem, tant a nivell nacional com 
internacional, i convidar la ciutadania a participar en totes les lluites compartides i 
pacífiques a favor dels drets i les llibertats. I comprometre’ns a participar en l’acte 
convocat pel President de la Generalitat el dia 26 d’octubre al Palau de la Generalitat.  
 
VUITÈ. Expressar la més ferma voluntat de seguir treballant, dia rere dia, per garantir els 
drets i les llibertats de tota la ciutadania de Banyeres del Penedès, la defensa del diàleg i 
dels principis democràtics i la pluralitat política, així com el respecte a la separació de 
poders, imprescindible en qualsevol estat de dret.  
 
NOVÈ. Fer avinent la situació de repressió política i de vulneració de drets fonamentals 
que estem vivint com a ciutadania i com a país als municipis agermanats.  
 
DESÈ. Fer arribar aquest acord a la Presidència del Parlament de Catalunya, a la 
Presidència de la Generalitat de Catalunya, a la Presidència del Congrés de Diputats, a 
la Presidència del Govern de l’estat, a la Presidència del Parlament Europeu, a 
l’Associació Catalana de Municipis i a l’Associació de Municipis per la Independència. I 
donar conèixer el contingut d’aquesta moció a la ciutadania del municipi pels mitjans que 
es creguin oportuns. 

 

Es procedeix a la votació de la moció. 
 

  

Expedient 1140/2019. Adhesió, si s'escau, de L’Ajuntament de Banyeres 
del Penedès a l’Acord marc del subministrament d’energia elèctrica amb 
destinació a les entitats locals de Catalunya. 

Favorable Tipus de votació: Ordinària 
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A favor: 9, 5 BNY, 1 BCV, 3 PSC 
En contra: 0 
Abstencions: 2, Junts  
Absents: 0 

 PROPOSTA D’ALCALDIA AL PLE 

  

APROVAR, SI S’ESCAU, L’ADHESIÓ AL CONTRACTE DERIVAT 2015.05-D02 DE 
L’ACORD MARC DE SUBMINISTRAMENT D’ENERGIA ELÈCTRICA AMB 
DESTINACIÓ A LES ENTITATS LOCALS DE CATALUNYA ADJUDICAT PEL 
CONSORCI CATALÀ PEL DESENVOLUPAMENT LOCAL A L’EMPRESA ENDESA 
ENERGIA, SAU (EXP. 2015.05.D01).  

  

Antecedents.-  

1.- El Consorci Català pel desenvolupament Local (CCDL), per encàrrec de l’Associació 
Catalana de Municipis (ACM), va aprovar en la sessió de la seva Comissió Executiva de 
data 6 d’octubre de 2016, i prèvia tramitació del corresponent procediment administratiu 
a tal efecte de conformitat amb els plecs de clàusules administratives particulars i 
prescripcions tècniques aprovats en sessió de la Comissió Executiva de data 9 de juny 
de 2016 i publicats al perfil de contractant de l’entitat, adjudicar l’Acord marc pel 
subministrament d’energia elèctrica, amb destinació a les entitats locals de Catalunya 
(Expedient 2015.05), d’acord amb el següent detall d’empreses seleccionades per lots: 
1) AURA ENERGIA, SL”: Lot AT, 2) “ENDESA ENERGIA, SAU”: Lots AT i BT, 3) 
“NEXUS ENERGIA, SA”: Lots AT i BT, 4) “GAS NATURAL FENOSA (Gas Natural 
Serveis SDG SA)”: Lots AT i BT, 5) “IBERDROLA CLIENTES, SAU”: Lots AT i BT i 6) 
“FACTOR ENERGIA, SA”: Lots AT i BT, procedint- se a la formalització efectiva dels citat 
Acord amb les empreses adjudicatàries, en data 27 d’octubre de 2016. 

  

2.- Posteriorment i prèvia tramitació del corresponent procediment administratiu a tal 
efecte d’acord amb el plec de clàusules administratives particulars aprovat per Resolució 
de la Presidència del Consorci de data 27 d’octubre de 2016 i publicats al perfil de 
contactant de l’entitat, el CCDL va procedir a adjudicar, en virtut de l’acord adoptat en la 
sessió de la seva Comissió Executiva de data 10 de novembre de 2016, el contracte 
derivat (Exp. D01-2015.05) de l’Acord marc pel subministrament d’energia elèctrica, 
mitjançant subhasta electrònica, a l’empresa ENDESA ENERGIA, SAU d’acord amb el 
detall de tarifes per lots que es relaciona a la part resolutiva del present acord i a 
l’empara dels articles 25 i ss. del PCAP que va regir la licitació de l’Acord marc del que 
deriva referenciat a l’apartat anterior, i que preveu de conformitat amb els articles 
concordants aplicables del Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic 
(TRLCSP), com una de les fórmules per a l’adjudicació dels corresponents contractes 
derivats de subministrament, la possibilitat de realitzar una subhasta electrònica entre els 
empreses seleccionades en l’Acord marc.  
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3.- En data 9 de desembre de 2016, es va formalitzar, entre el CCDL i l’entitat mercantil 
adjudicatària ENDESA ENERGIA, SAU, el corresponent contracte de subministrament 
elèctric, licitat de conformitat amb el procediment derivat referenciat a l’apartat anterior.  

  

4.- En data 9 de març de 2017 la Comissió executiva del CCDL, prèvia tramitació del 
corresponent procediment administratiu a tal efecte i havent adoptat, el Comitè Executiu 
de l’ACM en la sessió celebrada el dia 13 de desembre de 2016, un acord pel que es 
resolgué acceptar formalment la cessió del contracte derivat en qüestió, al seu favor, va 
acordar formalment la cessió del contracte derivat de l’Acord marc pel subministrament 
elèctric amb destinació a les entitats locals de Catalunya (Expedient de contractació 
núm. 2015.05 – D01) a favor de l’ACM, com a modificació subjectiva de l’òrgan de 
contractació, actuacions que es formalitzaren en data 17 de març de 2017 mitjançant la 
signatura del corresponent contracte. 

  

5.- En data 17 d’octubre de 2017, l’òrgan de contractació de l’ACM va aprovar la 
pròrroga del contracte de subministrament elèctric amb destinació a les entitats locals de 
Catalunya (EXP 2015.05-D01) per un període de 12 mesos a comptar des de l’1 de 
gener de 2018, en els mateixos termes i condicions d’execució del contracte i prestació 
del subministrament d’electricitat establerts al plec de clàusules administratives, abans 
citat. 

  

6.- En data 26 d’octubre de 2018, fou adoptada una Resolució de la Central de 
Contractació de l’ACM, en virtut de la qual es disposà aprovar definitivament la segona 
pròrroga del contracte de subministrament elèctric amb destinació a les entitats locals de 
Catalunya (EXP 2015.05-D01) per un període de 12 mesos a comptar des de l’1 de 
gener de 2019, en els mateixos termes i condicions d’execució del contracte i prestació 
del subministrament d’electricitat establerts al plec de clàusules administratives, abans 
citat.  

  

7.- En data 24 de gener de 2019, per Resolució de la Central de Contractació de l’ACM, 
s’aprovà l’inici d’expedient de la tercera pròrroga del contracte derivat D01 de l’Acord 
marc pel subministrament d’energia elèctrica. 

  

En data 12 de febrer de 2019, l’empresa adjudicatària del contracte derivat D01, 
ENDESA ENERGÍA SAU, comunicà a l’ACM la seva intenció de no procedir a la tercera 
pròrroga del citat contracte. 

  

En data 29 de març de 2019, i prèvia tramitació del procediment de la tercera pròrroga 
del contracte derivat de l’Acord marc pel subministrament elèctric amb destinació a les 
entitats locals de Catalunya (Exp. 2015.05.D01) adjudicat i subscrit amb l’empresa 
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ENDESA ENERGÍA SAU, l’òrgan de contractació va acordar la finalització del 
procediment d’aprovació de la tercera pròrroga del contracte derivat, a l’haver manifestat 
l’adjudicatària del contracte la no acceptació de la pròrroga. 

  

8.- A conseqüència dels antecedents exposats, el dia 5 d’abril de 2019, la Comissió 
executiva del CCDL acordà l’inici de l’expedient de contractació per l’adjudicació del 
contracte derivat D02 de l’Acord marc del subministrament d’energia elèctrica amb 
destinació a les entitats locals de Catalunya (Expedient núm. 2015.05.D02). 

  

En data 9 de maig de 2019, la Presidència del CCDL per Resolució 24/2019 va convocar 
la licitació del contracte derivat D02 de l’Acord marc del subministrament d’energia 
elèctrica, amb l’aprovació dels plecs corresponents. 

  

9.- En data 22 de maig de 2019, la Mesa de contractació es reuní en sessió pública a la 
seu del CCDL per a la celebració de subhastes electròniques per a l’adjudicació del 
contracte derivat. 

  

10.- En data 6 de juny de 2019, acordà l’adjudicació dels lots d’Alta i Baixa tensió del 
contracte derivat D02 de l’Acord marc del subministrament d’energia elèctrica a 
l’empresa ENDESA ENERGÍA SAU.  

  

11.- Antecedents de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès 

Que el municipi de Banyeres del Penedès, es va adherir a l’acord marc del 
subministrament d’energia elèctrica amb destinació a les entitats locals de Catalunya 
aprovat pel Consorci Català pel Desenvolupament Local. Adhesió aprovada mitjançant 
acord de la Junta de Govern Local de data 16 de desembre de 2010, ratificat pel Ple del 
20 de gener de 2011. 

  

Que la Junta de Govern Local en sessió de JGL de 15 de desembre de 2011 va aprovar 
l’acord de renovació de l’adhesió acordada en sessió JGL de 16 de desembre de 2010. 

  

Que el municipi de Banyeres del Penedès, va aprovar, en sessió de JGL de 23 de maig 
de 2011 l’adhesió a l’Acord marc pel subministrament d’energia elèctrica destinat als ens 
locals de Catalunya (expedient 2012/01) adjudicat pel Consorci Català pel 
Desenvolupament Local a l’empresa Endesa Energia Sau en data 29 de gener de 2013 
pel període que va des de l’1 d’abril de 2013 al 31 de març de 2014. 
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En data 28 de gener de 2014, la Comissió Executiva aprovà la proposta d’acord relativa 
a la pròrroga de l’acord marc relatiu al subministrament d’energia elèctrica amb 
destinació a les entitats locals de Catalunya, per un termini de dotze mesos, des de l’1 
d’abril de 2014 al 31 de març de 2015, havent- se notificat prèviament a l’ajuntament. 

  

Que l’Ajuntament de Banyeres del Penedès va aprovar en sessió de JGL de 14 de maig 
de 2015 l’adhesió a la segona pròrroga de l’Acord marc de subministrament d’energia 
elèctrica destinat a les entitats locals de Catalunya membres del Consorci (Exp. 
2012/01), per un termini de dotze mesos, que va des de l’1 d’abril de 2015 al 31 de març 
de 2016. 

  

Que l’Ajuntament de Banyeres del Penedès va aprovar en sessió de JGL de 14 de maig 
de 2015 l’adhesió a la segona pròrroga de l’Acord marc de subministrament d’energia 
elèctrica destinat a les entitats locals de Catalunya membres del Consorci (Exp. 
2012/01), per un termini de dotze mesos, que va des de l’1 d’abril de 2015 al 31 de març 
de 2016. 

  

Que el municipi de Banyeres del Penedès s’adhereix al contracte derivat (Exp. 2015.05 
D1) de l’Acord marc de subministrament d’energia elèctrica destinat a les entitats locals 
de Catalunya (Exp. 2015.05 D01), per un termini de dotze mesos, des de l'1 de gener de 
2017 al 31 de desembre de 2017 havent-se prorrogat durant dos anys més. 

  

Fonaments de Dret.- 

  

- Plecs de clàusules administratives particulars i prescripcions tècniques aprovats per 
acord de la Comissió Executiva del CCDL de data 9 de juny de 2016 i publicats 
al perfil de contractant de l’entitat, que regeixen l’Acord marc pel subministrament 
d’energia elèctrica, amb destinació a les entitats locals de Catalunya (Exp. 
2015.05). 

  

- Plec de clàusules administratives particulars aprovat per Resolució de la 
Presidència del CCDL de data 27 d’octubre de 2016 i publicats al perfil de 
contactant de l’entitat que regeixen el contracte derivat de l'Acord marc del 
subministrament d’energia elèctrica amb destinació a les entitats locals de 
Catalunya (Exp. 2015.05 D01). 

  

- Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s’aprova el Text refós de la 
Llei de contractes del sector públic, en especial articles 198 en relació al 156 
respecte a l’adjudicació i formalització de contractes derivats en un Acord marc i 
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23.2 respecte al règim de vigència i pròrrogues dels contractes, i resta de 
normativa concordant aplicable.  

  

- D’acord amb el que preveuen els articles 52 i següents del Decret Legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, i resta de disposicions vigents concordants en matèria 
de règim local que regulen el règim de funcionament i competències de les 
entitats locals. 

  

Es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents Acords: 

  

PRIMER.- Que l’Ajuntament de Banyeres del Penedès s’adhereix al contracte derivat 
(Exp. 2015.05 D02) de l’Acord marc de subministrament d’energia elèctrica destinat a les 
entitats locals de Catalunya (Exp. 2015.05), per una durada inicial de dotze mesos, a 
partir de l'1 de gener de 2020, període que es podrà prorrogar excepcionalment per nou 
mesos més.  

Les condicions econòmiques especificades per lots i tarifes 

Preus terme d’energia: 

Lot 1 Baixa Tensió (BT): 

Baixa 
tensió: 

Tarifa/període Preu €/MWh 

Sublot BT1 2.0A 129,275 

Sublot BT2 2.0DHAP1 153,682 

Sublot BT3 2.0DHAP2 74,015 

Sublot BT4 2.0DHSP1 152,397 

Sublot BT5 2.0DHSP2 81,426 

Sublot BT6 2.0DHSP3 69,899 

Sublot BT7 2.1A 145,415 

Sublot BT8 2.1DHAP1 167,407 

Sublot BT9 2.1DHAP2 89,37 

Sublot 
BT10 

2.1DHSP1 167,865 

Sublot 
BT11 

2.1DHSP2 97,008 

Sublot 
BT12 

2.1DHSP3 82,541 

Sublot 
BT13 

3.0AP1 114,198 

Sublot 3.0AP2 100,212 
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BT14 

Sublot 
BT15 

3.0AP3 72,623 

 

Lot 2 Alta Tensió (AT):  

Alta tensió: Tarifa/període Preu €/MWh 

Sublot AT1 3.1AP1 98,851 

Sublot AT2 3.1AP2 91,014 

Sublot AT3 3.1AP3 72,865 

Sublot AT4 6.1AP1 114,934 

Sublot AT5 6.1AP2 97,737 

Sublot AT6 6.1AP3 90,992 

Sublot AT7 6.1AP4 81,417 

Sublot AT8 6.1AP5 74,936 

Sublot AT9 6.1AP6 65,815 

 
Els preus del contracte seran actualitzats, d’acord amb el què preveu la clàusula 23 del 
Plec de clàusules administratives particulars del procediment derivat (Exp.2015.05 D02). 
 
 
Preus del terme de potència: 
 
Lot 1 Baixa Tensió (BT):  

Baixa 
tensió  

€/kW i any 

Tarifa Període 1 Període 2 Període 3 

2.0 A 38,043426   

2.0 DHA 38,043426   

2.0 DHS 38,043426   

2.1 A 44,444710   

2.1 DHA 44,444710   

2.1 DHS 44,444710   

3.0 A 40,728885 24,437330 16,291555 

 

Lot 2 Alta Tensió (AT):  

Alta tensió  €/kW i any 

Tarifa 
Període 

1 
Període 2 Període 3 Període 4 Període 5 Període 6 

3.1 A 59,173468 36,490689 8,367731    
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6.1 A 39,139427 19,586654 14,334178 14,334178 14,334178 6,540177 

 

Els preus del terme de potència són fixats per la regulació vigent. Ordre IET/107/2014, de 31 
de gener (BOE núm. 312, de 26 de desembre de 2014) i Ordre IET/2444/2014, de 19 de 
desembre (BOE núm. 28, d’1 de febrer de 2014).  
 

 
SEGON.- Qualsevol altre acord que resulti pertinent a criteri de l’entitat.  
 
 
TERCER.- Notificar aquest acord a Endesa Energia SAU, com a empresa adjudicatària 
del contracte derivat de l’Acord marc de subministrament d’energia elèctrica (Avinguda 
Vilanova, 2-10 , 08018, Barcelona), tot donant-li els efectes de publicitat que siguin 
preceptius. 
 
 
QUART.- Comunicar aquest acord a la Central de contractació de l’ACM amb NIF 
G66436064 (correu electrònic centraldecompres@acm.cat o per correu postal al carrer 
València núm. 231, 6a planta, 08007 Barcelona). 
 
 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Si ha funcionat correctament i com és una continuïtat de contracte, tot el que sigui en 
benefici del municipi, votarem a favor.  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

Per no perdre la costum, hem de dir alguna cosa. A la proposta d’adhesió a l’acord marc 
de subministrament de l’energia elèctrica, entenem que li és d’aplicació la legislació 
vigent en matèria de contractació. És a dir, lo que diu la llei 9/2017 de contractes del 
sector públic i el Reial decret que el desenvolupa i el reglament general de la llei de 
contractes de l’administració pública. En especial, la disposició addicional segona, la 
qual determina quin és l’òrgan competent en matèria de contractació, en el seu apartat 
primer, quines són les competències de l’Alcalde i en el segon, les del Ple. Considerant 
que fos competència del Ple, tot i que en la nostra interpretació és de l’Alcalde, recordar-
li que al Ple del dia 5/07/2019 es va aprovar la creació de la Junta de Govern Local. I les 
delegacions que es van fer del Ple a la Junta, entre les quals es troba les contractacions 
i concessions de tota mena quan el seu import superi el 10% dels recursos ordinaris del 
seu pressupost, i en qualsevol cas, els 6 milions d’euros. Per tant, nosaltres tenim 
dubtes de si aquesta pròrroga correspon fer-la al Ple o no, d’acord amb les delegacions 
que s’han fet de cara a la Junta de Govern. Davant d’aquest dubte, nosaltres no hi 
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votarem pas en contra, perquè trobem bé que es faci aquesta adhesió, simplement 
posem en qüestió si som nosaltres l’òrgan competent per contractar-ho. Per tant, ens 
abstindrem.  

Es procedeix a la votació.  
 

  

Expedient 990/2019. Moció en suport de la vinya com element 
dinamitzador del territori 

Favorable  Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

 
 Moció en defensa del sector de la vinya com element dinamitzador del territori 

 
 
Aquestes setmanes ha sorgit la noticia sobre la polèmica sobre els preus del raïm que 
pagaran les majoristes del sector del cava. Aquesta és una molt mala noticia pel territori i 
la seva gent. 
 
El Penedès és un territori molt sensible a aquestes qüestions. El sector de la vinya és un 
sector transversal i que ens permet desenvolupar diferents estratègies territorials. Des 
de la posada en valor del sector primari en el seu conjunt, gaudir d’un paisatge natural i 
al mateix temps cultural que està a la base de la nostra identitat territorial, i també 
treballar polítiques turístiques en el conjunt de projectes de l’Enoturisme Penedès.  
 
La vinya i el pagès esdevenen elements estratègics, cabdals i motivadors de poder 
mantenir un Penedès, el Penedès que tots i totes volem. La vinya i el pagès es 
converteixen en aspectes claus per tal de gestionar les pressions territorials que rep el 
Penedès per part de l’Àrea Metropolitana de Barcelona i el projecte paneuropeu del 
Corredor del Mediterrani. 
 
Es per això que amb aquesta moció volem defensar les seves funcions socials, funcions 
territorials i funcions de futur que tant el sector de la vinya com la figura del pagès 
representen pel Penedès i manifestar de forma expressa el suport de Banyeres del 
Penedès a les reivindicacions dels pagesos davant d’una reducció inassolible dels preus 
del Raïm. 
 
Amb la voluntat de coincidir amb altres propostes que se’ns dubte s’estan treballant des 
del territori, 
 
Es proposa al Ple l’adopció dels següents Acords: 
 
PRIMER.- Demanar la constitució d’una taula de treball on la Conselleria d’Agricultura, la 
Conselleria d’empresa, la Delegació del Govern del Penedès, els presidents comarcals 
de les 4 comarques de la Vegueria Penedès i el sector de la vinya (presidents de la DO 
Penedès i DO Cava) així com membres d’Unió de Pagesos, JARC i l’Associació de 
Viticultors del Penedès puguin debatre sobre el preu del raïm i el futur del model de la 
vinya al Penedès. 
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SEGON.- Constituir una Taula del Penedès amb representants del Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació, Departament d’Empresa i coneixement 
per tal de definir unes estratègies conjuntes en clau Penedès que posin en valor la funció 
del pagès i el sector de la vinya i la promoció del territori i del turisme sostenible.  
 
TERCER.- Demanar d’una manera immediata al Departament d’Agricultura, Ramaderia, 
Pesca i Alimentació i al Departament d’Empresa i Coneixement que impulsin el rol de la 
Generalitat de Catalunya com a mitjancera entre els sindicats agraris i les grans 
empreses del sector perquè no es posi un preu del raïm per sota del seu cost de conreu. 
 
QUART.- Demanar al Departament de Territori l’acceleració del desenvolupament del 
Pla Territorial del Penedès per tal de definir les estratègies territorials de la nostra 
vegueria. 
 
CINQUÈ.- Enviar aquesta Moció a tots els Ajuntaments de la Vegueria del Penedès, al 
Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació, al Departament d’Empresa i 
coneixement, al Departament de Territori de la Generalitat de Catalunya i als grups 
parlamentaris del Parlament de Catalunya, per tal d’impulsar el més aviat possible les 
mesures adients per defensar el sector de la vinya, el pagès i el territori del Penedès. 

 
 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

Abans de passar a la part resolutiva, si Junts que va ser qui va introduir aquest 
punt, voleu dir algo? 

Sr. Guasch- No, no cal.  

PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Donat que hi ha una afectació directa a l’economia municipal i als nostres agricultors, i 
sobretot perquè ens han demanat el nostre suport, el nostre vot és a favor.  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

Res a dir. 

Es procedeix a la votació. 

 
  

  

Expedient 1142/2019. Moció en suport a la Llei 24/2015 i contra el tall de 
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subministrament elèctric a les famílies amb deute, per part d’Endesa i 
altres companyies 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

  
MOCIÓ EN SUPORT A LA LLEI 24/2015 I CONTRA EL TALL DE 
SUBMINISTRAMENT ELÈCTRIC A LES FAMÍLIES AMB DEUTE,  

PER PART D’ENDESA I ALTRES COMPANYIES 
 
 
 

Recentment Endesa i altres companyies elèctriques han enviat cartes a alguns 
ajuntaments catalans on amenacen amb la intenció d'incomplir amb la Llei 24/2015 i 
tallar el subministrament a les persones i famílies amb informes de vulnerabilitat que 
tinguin deutes de consum, si les administracions públiques no paguen el 50% del cost 
d’aquest deute abans de l’1 d’octubre. 
 
La Llei 24/2015, coneguda com a Llei de l’Habitatge, va ser fruit d’una iniciativa 
legislativa popular (ILP) impulsada per un grup promotor format per la Plataforma 
d’Afectats per la Hipoteca (PAH), l’Aliança contra la Pobresa Energètica (APE) i 
l’Observatori DESC. Va ser aprovada per unanimitat el 23 de juny de 2015. Gràcies a 
aquesta llei s’han impedit més de 63.000 talls elèctrics. 
 
El gener de 2017 el Govern de la Generalitat de Catalunya va promoure un front 
institucional amb les associacions municipalistes, les diputacions i l’Ajuntament de 
Barcelona, situant un conveni marc a les companyies que aquestes no van voler signar.  
 
No tolerarem l'amenaça de privar d’un dret bàsic a les persones més vulnerables 
d’aquest país. Les empreses que es lucren amb serveis elementals com la llum, l’aigua o 
el gas han d’assumir el compliment de la legalitat vigent a Catalunya, que protegeix els 
drets energètics de les persones en situació de vulnerabilitat.  
 
I per garantir-ho, hem d’utilitzar totes les eines al nostre abast, al costat dels agents i 
moviments socials, el mon local i el Govern de la Generalitat per aconseguir que totes 
les persones, i especialment les més vulnerables, tinguin el subministrament energètic 
que garanteixi una vida digna. 
 
Davant aquesta amenaça, creiem necessari manifestar el compromís inequívoc amb la 
lluita per garantir drets bàsics per una vida digna, com els de l’energia i l’habitatge. 
 
Per tots aquests motius, es proposa al Ple d’aquest Ajuntament l’aprovació dels 
següents ACORDS 
 
 
PRIMER.- Instar el Govern de la Generalitat a prendre el lideratge polític en la defensa 
dels drets energètics, especialment dels i les ciutadanes més vulnerables, treballant de 
manera transversal per fer complir la llei.  
 
SEGON.- Defensar fermament la Llei 24/2015, una Llei fruit d’una Iniciativa Legislativa 
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Popular que va ser aprovada per unanimitat al Parlament de Catalunya, i que és una de 
les més avançades del món. 
 
TERCER.- Exigir la condonació, per part d’Endesa i les empreses subministradores, del 
deute acumulat per les famílies i persones protegides per la llei 24/2015, des de l'any 
2015.  
 
QUART.- Instar a totes les administracions competents a utilitzar les vies sancionadores 
de manera contundent, en cas que les subministradores elèctriques realitzin talls a llars o 
famílies, no permesos per la llei 24/2015. 
 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

L’Alcalde comenta que abans de demanar que el Secretari faci l’exposició, pels que 
esteu aquí presents, perquè suposo que els altres partits ja ho heu llegit, dir que 
recentment Endesa i altres companyies elèctriques han enviat cartes als Ajuntaments 
catalans on amenacen amb la intenció d’incomplir amb la llei 24/2015 i tallar el 
subministrament a persones i famílies amb informes de vulnerabilitat, que tinguin deutes 
de consum i a les administracions ens carreguen a nosaltres que tinguem que pagar el 
50% del cost d’aquest deute abans de l’1 d’octubre. Aquesta moció va en suport a això, i 
per instar a la Generalitat a fer les mobilitzacions pertinents.  

PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Res a dir.  

 
 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

Res a dir.  

Es procedeix a la votació. 

 
 

  

Expedient 1149/2019. Moció sobre la situació de la pagesia i el sector 
agrari al camp de Tarragona 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

PROPOSTA DE MOCIÓ SOBRE LA SITUACIÓ DE LA PAGESIA I EL SECTOR 
AGRARI 
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AL CAMP DE TARRAGONA 
 

UNIÓ DE PAGESOS DE CATALUNYA 
 
El sector agrari a les comarques del Camp de Tarragona, pel que fa al conreus de 
l’avellana i l’olivera, aquest any ha sofert importants pèrdues de collita degut a una 
climatologia totalment adversa; amb unes fortes ventades a principis d’any que van 
arribar a malmetre fins i tot algunes plantacions, especialment d’avellaner, comprometent 
la producció de cara a les properes campanyes, i una sequera persistent que 
s’arrossegava d’anys anteriors, i que amb l’arribada de les pluges continuades de finals 
d’estiu i principis de tardor, han acabat perjudicant la migrada producció, ja sigui al 
moment de plegar les avellanes o de collir les olives. 
 
La pèrdua de producció oscil·la entre el 50% i el 70%, d’avellana o d’oliva, per la qual 
cosa, les persones que estan al cap davant d’explotacions d’avellaners o oliveres, 
veuran els seus ingressos considerablement reduïts a causa d’una collita tan migrada. 
Sense oblidar els preus, que pel que fa a l’avellana, des del 2015 han sofert una pèrdua 
41% , segons es desprèn de la cotitzacions de la Llotja de Reus. En el cas de l’oli d’oliva 
d’extra verge aquest baixada de preu és del 14,67%, respecte a les mitjana de les 4 
darreres campanyes, segons fons del Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació. 
 
Un altre element a tenir en compte, és la reducció de les ajudes agràries respecte al 
sistema redistributiu anterior, tan pel que fa a l’oli com a la fruita seca. A més, a la fruita 
seca li ha estat suprimida l’ajuda d’Estat, provocant la no diferenciació dels imports entre 
professionals i no professionals, campanya 2011/12 (42,89€/ha), reduint-se a 
progressivament fins arribar a 7€/ha, que mai ha arribat a mans de la pagesia, i quedant 
eliminada l’any 2018. Per part de la Generalitat, el pressupost destinat a partir de la 
campanya 2014/15 va ser 0€. Per tant, la reducció dels ajuts directes FEAGA junt amb 
l’eliminació de l’ajut d’Estat i el de la Generalitat, i la no compensació per un nou ajut 
connectat, han contribuït a la pèrdua de la viabilitat de les explotacions d’avellaners. 
 
D’altra banda, augment de cost de l’energia ha estat imparable en aquest darrers anys. 
Si bé el barril de petroli de l’Organització de Països Productors de Petroli (OPEP) s’ha 
encarit un 11% entre juliol i octubre de 2018, el gasoil agrícola ha passat, en el mateix 
període, d’una mitjana de 0,679€/litre a 0,961€/litre, amb ofertes que superen la l’Euro 
per litre, és a dir, un encariment d’un 41,5%. 
 
Pel que fa a l’energia elèctrica, l’Estat espanyol en 10 anys ha escalat dotze llocs en el 
rànquing de països europeus amb l’electricitat més cara, i des de l’any 2008 ha passat 
dels 13,66€ els 100 KWh als 23,83€ el 2018, segons les dades d’Eurostat. És a dir, això 
significa un augment acumulat del 75,5% per les famílies. En el cas de l’agricultura 
aquest augment és situa en el 89%, respecte l’any 2010, segons les dades publicades 
pel Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació. 
 
Aquest encariment empitjora encara més la viabilitat de les explotacions, alhora que 
anirà acompanyat de l’augment d’altres costos addicionals de producció, com el dels 
fertilitzants, els fitosanitaris, els plàstics, els pneumàtics i els lubricants. La pagesia no 
pot repercutir aquets encariment en els preus que percep per les seves produccions a 
causa de la feble posició que té dins la cadena alimentària. 
 
En aquest cas, caldria la implementació d’unes mesures per part del Govern de l’Estat, i 
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els grups parlamentaris del Congrés i del Senat, que modifiquessin la legislació per tal 
d’aconseguir un gasoil professional agrícola, ramader i forestal amb un preu exclusiu de 
0,021€/L d’impost especial d’hidrocarburs, el mínim establert a la Unió Europea 
(Directiva 96/2003/CE), així com l’aplicació d’un IVA reduït del 10%. 
 
Donada la importància econòmica i social d’aquests conreus llenyosos al Camp de 
Tarragona, el Ple de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès acorda: 
 
PRIMER.- Instar al Govern de la Generalitat i el Govern de l’Estat a: 
- Articular mesures per poder pal·liar aquesta situació de crisi conjuntural i estructural a 
què es veu abocada la pagesia al nostre territori. 
- Establir un refinançament dels crèdits per als joves incorporats als conreus de 
l’avellana i l’olivera. 
- Possibilitar l’accés a les pòlisses per a fe front a les despeses corrents a retornar en 4 
anys i amb un interès 0. 
- Establir avals per a les mesures de finançament i refinançament. 
- Promoure campanyes per afavorir el consum d’avellanes i de l’oli d’oliva verge 
extra. 
- Adequar els mòduls de l’IRPF de l’exercici 2018 per aquests conreus i zona afectada, 
tenint en compte la reducció de la producció com a conseqüència de les adversitats 
climàtiques. 
- Establir novament i de forma íntegre, almenys per a un període de 3 anys, l’ajut 
nacional previst a l’OCM dels productes agraris per a les superfícies d’avellaner, tant pel 
secà com pel regadiu. 
- Defensar l’articulació d’un ajut addicional, temporal, “ad-hoc” i urgent per l’avellana per 
part del Consell de la Unió Europea, per un període excepcional de 3 anys, d’acord amb 
el que preveu de l’article 42 del Tractat de Funcionament de la Unió Europea. 
- Establir un ajornament extraordinari del pagament de les quotes de la Seguretat per a 
la pagesia professional. 
 
SEGON.- Notificar l’aprovació d’aquesta Moció 
Consellera d’Agricultura, Ramaderia i Pesca 
Gran Via de les Corts Catalanes, 612-614 
08007-Barcelona 
Ministro de Agricultura, Pesca y Alimentación 
Paseo de Infanta Isabel, 1 
28071 – Madrid 
Ministra de Hacienda 
c/ Alcalá, 9 
28071 – Madrid 
Ministra de Trabajo; Migraciones y Seguridad Social 
Paseo de la Castellana, 63 
28071 - Madrid 
Coordinador Nacional de la Unió de Pagesos de Catalunya 
Casa de l’Agricultura- C. Ulldecona, 21-33, 2ª Planta 
08038 – Barcelona 
 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

L’Alcalde comenta que també manifestar abans de l’exposició del Secretari, dir que 
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aquesta moció ja ens l’havien demanat reiteradament Unió de Pagesos però ens ho 
torna a demanar pel mateix, perquè el sector agrari de les comarques del camp de 
Tarragona està patint una pèrdua de producció, també any rere any, perquè coincideix 
que tenim inundacions constantment. I tenint en compte la reducció de les ajudes que 
tenen i d’altra banda el gran augment del cost energètic. Ens ho han demanat Unió de 
pagesos.  

PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Res a dir. 

 
 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

Res a dir. 

Es procedeix a la votació. 
 

  

Els expedients que consten a continuació, s'inclouen a l'ordre del dia de la sessió, 
prèvia declaració d'urgència, d'acord els articles 83 i 91 del Reial Decret 2568/1986, de 
28 de novembre, pel qual s'aprova el Reglament d’organització, funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals (ROF). 

 

Expedient 1164/2019. Festes locals per a l'any 2020 

Favorable Tipus de votació: Ordinària 
A favor: 6, 5 BNY i 1 BCV 
En contra: 0 
Abstencions: 5, 3 PSC i 2 Junts  
Absents: 0 

 

PROPOSTA D’ALCALDIA PEL PLE 

  

APROVAR, SI S’ESCAU, LA FIXACIÓ DE LES DUES FESTES LOCALS PER A L’ANY 
2020.- Exp. 1164/2019 
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Vist l’escrit del Departament de Treball, Afers Socials i Famílies de la Generalitat de 
Catalunya, Serveis Territorials a Tarragona, amb registre d’entrada 1792, on sol·liciten 
que els comuniquem les dues festes locals del nostre municipi per al proper any 2020. 

  

D’acord amb l’art 37.2 de l’Estatut dels treballadors que indica que de les catorze festes 
laborals, dues tindran el caràcter local, i d’acord amb el Decret 177/1980, de 3 d’octubre, 
en el qual s’estableix que les dues festes locals seran fixades per Ordre del Departament 
de Treball, Afers Socials i Famílies de la Generalitat de Catalunya. 

  

D’acord que els dies proposats no poden escaure’s en diumenge, ni coincidir amb cap 
dels dies festius que s’indiquen a continuació: 

  

1 de gener (Cap d’any), 6 de gener (Reis), 10 d’abril (Divendres Sant), 13 d’abril (dilluns 
de Pasqua Florida), 1 de maig (Festa del Treball), 24 de juny (Sant Joan), 15 d'agost 
(l'Assumpció), 11 de setembre (Diada Nacional de Catalunya), 12 d’octubre (Festa 
Nacional d’Espanya), 8 de desembre (La Immaculada), 25 de desembre (Nadal) i 26 de 
desembre (Sant Esteve); al territori d’Aran, la festa del dia 26 de desembre (Sant Esteve) 
queda substituïda per la de 17 de juny (Festa d’Aran). 

  

Aquesta Alcaldia, té a bé proposar a l’Ajuntament en Ple, l’adopció dels següents acords: 

  

PRIMER.- Aprovar fixar les dues festes locals per a l’any 2020 en els següents dies: 

12 de febrer de 2020 

       13 de juliol de 2020 

  

SEGON.- Notificar aquesta resolució al Departament de Treball, Afers Socials i Famílies 
de la Generalitat de Catalunya, Serveis Territorials a Tarragona. 

 
 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 
PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Res a dir. 
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Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

Res a dir. 

Es procedeix a la votació. 

  

  

Expedient 1150/2019. Moció per demanar la retirada del Pla Director 
Urbanístic de l'activitat econòmica Sant Marçal-Cal Vies 

Favorable Tipus de votació: Ordinària 
A favor: 6, 5 BNY, 1 BCV,  
En contra: 3, PSC 
Abstencions: 2, Junts  
Absents: 0 

MOCIÓ PER DEMANAR LA RETIRADA DEL PLA DIRECTOR URBANÍSTIC DE 
L’ACTIVITAT ECONÒMICA SANT MARÇAL-CAL VIES 

 

Aquest mes de juny, la Comissió de Política Territorial i Urbanisme de Catalunya, ha 

publicat l’avanç del Pla Director Urbanístic de l’activitat econòmica Sant Marçal-Cal Vies, 

una nou polígon logístic al territori, de 110ha, a la plana agrícola penedesenca, vinculat a 

la futura central intermodal de mercaderies del Logis Penedès. 

Atès que és del tot incoherent impulsar un pla parcial industrial i logístic de 110ha, al mig 
de la plana penedesenca agrícola d’un elevat valor paisatgístic i amb presència d’una 
vitivinicultura rica i activa, en un indret on els terrenys estan qualificats de “Valor 
productiu agronòmic” inclosos en la unitat de paisatge “UP3.Plana del Penedès”, que ve 
regulada al catàleg de paisatge de la regió metropolitana de Barcelona, aprovat 
definitivament el 11/12/2014.  
Atès que a partir del 2008 i en plena crisi sistèmica que ha capgirat substancialment els 
valors conceptuals del territori –sostenibilitat, producció alimentaria de proximitat, relació 
camp-ciutat, paisatge i turisme, energies alternatives, estalvi i reciclatge dels residus.. – 
fins el punt de convertir en obsolets els mecanismes de planejament, sorprèn que avui 
en dia, encara es puguin tirar endavant, amb càrrec a la despesa pública, plans que no 
encaixen en la realitat territorial i que res tenen a veure amb l’interès públic.  
Atès que a la vista de les dades dels municipis de la Regió Penedès, tenim uns POUMs 
excessivament dimensionats, fruit encara de les excessives previsions de creixement 
que els plans de finals del segle passat contenen i que cal revisar a la baixa per adaptar-
los a les noves necessitats.  
Atès que hi ha un gran excedent de sòl industrial i residencial en tot el territori del 
Penedès que, donada la situació de canvi, cal valorar, amb criteris objectius més 
generals i aparcar els “detalls” de plans menors que, de posar-se en pràctica, 
dificultarien la possibilitat d’optar a un model d’ordenació territorial més sostenible, 
harmònic i coherent amb la realitat actual.  
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Atès que iniciar Plans Directors, com el de Cal Vies o el Logis Penedès, destinats a 
magatzems logístics, no és ni èticament acceptable, ja que pressuposa un model 
territorial en contra del criteri de gran part de la població penedesenca, ni lògicament 
viable, donat que actualment, s’està duent a terme la redacció del Pla Parcial Territorial i 
el Catàleg del Paisatge de la Vegueria Penedès, amb gran interès i participació de la 
societat civil. Si esmercem les energies en casos puntuals alterarem el que resulta 
substancial, el concepte general del territori, encara per definir. El model territorial que, 
entre tots, caldrà consensuar. 
Atès que s’han de tenir en compte determinats valors territorials no contemplats 
fins ara, com: 

a. L’arrelada i rica tradició de la vitivinicultura del territori central de la vegueria. 

b. L’estructura agrària dels seus assentaments urbans. 

c. La proximitat amb les dues Àrees Metropolitanes veïnes de Barcelona i 

Tarragona. 

d. La comprovada resiliència de l’economia agrària davant les crisis econòmiques 

e. La tendència mundial a fomentar l’agricultura de proximitat i ecològica  

f. La presencia del paisatge agrícola i natural que complementa i proporciona oci, 

lleure i cultura a les grans ciutats.  

 
Atès que aquests valors donen pautes suficients per optar a un model territorial basat 
en la formulació d’una Regió Agroalimentària del Penedès complementària de les 
àrees metropolitanes que l’envolten.  
 
Atès que qualsevol ordenament parcial derivat de plans anteriors, com el cas del 
Logis Penedès o Cal Vies-St. Marçal, basats en la simple projecció de sòl industrial i 
logístic, sense demanda real, i desemmarcat del model que el PTPVP (Pla Territorial 
Parcial de la Vegueria Penedès) està desenvolupant, a criteri del sotasignat, és una 
pura especulació que cal evitar.  

 
 
 
Per aquests motius es proposa que l’Ajuntament de Banyeres del Penedès adopti els 
següents acords: 
 

1. Manifestar el rebuig d’aquest ajuntament al Pla Director Urbanístic de l’activitat 

econòmica Sant Marçal-Cal Vies i demanar a la Conselleria de Territori i 

Sostenibilitat, la retirada del projecte. 

 
2. Aplicar una moratòria a tot el territori de la vegueria Penedès, a tots els plans i 

projectes que puguin alterar les futures decisions derivades del debat de la 

ciutadania del territori sobre el Pla Territorial. 

 
3. Proporcionar els mitjans necessaris per a que la societat civil sense excepcions 

pugui participar directament en l’elaboració del Pla Territorial Parcial de la 
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vegueria Penedès. 

 
4. Introduir i treballar sobre els criteris d’un model territorial centrat en la gestió 

d’una Regió Agroalimentària del Penedès en el marc del Pla Territorial. 

 
5. Traslladar aquest acord a la Conselleria de Territori Sostenibilitat, a la 

Conselleria d’Agricultura, al Consell Comarcal de l’Alt i del Baix Penedès, als 

ajuntaments de Castellví de la Marca, Castellet i al Gornal i l’Arboç, als sindicats 

agraris i a les entitats ambientalistes del territori. 

 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

L’Alcalde dona la paraula al regidor Marc Majem Bofill de BCV 

Demanar disculpes, perquè ha sigut a última hora. Ha sigut un error de coordinació. 
Aquesta moció la presentem en nom del nostre partit que si voleu us explico una mica 
què diu aquesta moció. Com sabeu, hi ha projectat un nou Polígon logístic a Can Vies, 
aquí a Sant Marçal. Lo que demana aquesta moció és, una moratòria a nivell global de la 
vegueria Penedès, perquè s’està entrant el Pla territorial. S’està fent l’estudi del Pla 
territorial, l’organització de com volem que sigui el Penedès, i es demana que participem 
tots. No és una cosa que algú decideixi sinó que estan demanant que tothom participi. 
Llavors hi ha gent que està aprofitant que aquest Pla territorial s’està duent a terme, que 
s'està estudiant, per presentar coses que jo crec que tots hem de dir algo. A la moció 
únicament lo que estem demanant és una moratòria en nous polígons industrials, nous 
polígons logístics, fins que tinguem el Pla territorial definitiu, en el que participem tots, 
partits polítics, entitats socials, gent de la terra. Estem congregats amb Unió de Pagesos, 
la majoria de pagesos del Penedès, per fer un estudi del futur, cap on volem que vagi el 
Penedès i l’econòmica del nostre país perquè tenim una regió que és el Penedès, molt 
rica agrícola i en la qual, potser, el futur aquest logístic que ens estan venent, no és tant 
com ens diuen, i en canvi la zona agrícola és molt important. No sé si heu vist la notícia, 
ahir o abans-d’ahir, ha aparegut el primer port-tech logístic, sense ni un treballador. 
Aquest és el futur. El primer port logístic amb zero treballadors. 100% robotitzat. Ha 
aparegut la notícia. Aquest és el futur. Si ens vénen la terra i el nostre entorn 
paisatgístic, per contaminar-los amb polígon logístic sense gent, entenc que l’agricultora 
anirà molt robotitzada, però potser donarà més feina i serà un valor molt més important. 
Llavors és això, una moció per demanar la moratòria de polígons logístics nou, fins que 
amb el Pla Territorial es defineixi. Decidim entre tots què és el que volem.  

Francisco Rocha.- Los POUMS de cada municipio ya hace mucho tiempo que lo han 
aprobado. No sé si llega tarde, si era el momento cuando se empezó a hacer los 
POUMS. 

Marc Majem- Los POUMS se hicieron en la época del boom. 

Francisco Rocha- Entonces quizá habría sido el momento de haber hecho una mesa de 
trabajo, haber reivindicado. 

Alcalde.-Hi ha algun Ajuntament que té el projecte dintre del POUM i ha recolzat aquesta 
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moció.  

Marc Majem- Hem de reordenar el què volem, perquè el món ha canviat molt i jo crec 
que el valor agrícola és molt important. Hi ha moltes ciutats a nivell europeu que estan 
creant grans regions agrícoles, agroalimentàries, per abastir. Al 2050 s’estipula que el 
80% de la població mundial viurà en grans ciutats i aquesta gent ha de menjar. I el que 
no podem és dependre d’un arròs que ens vingui del Perú o de la Xina, que passi algun 
problema mediambiental i no arribi el menjar. Hem d’apostar crec més pel quilòmetre 
zero, per la producció de proximitat, que és la nostra pròpia economia. És una revisió. 
Tots aquests plans que es van fer en el seu moment, van ser en l’època del boom 
immobiliari i econòmic que pensàvem que ens menjàvem el món i la realitat ens ha 
tornat al món més proper, més de base.  

Francisco Rocha- Que sea agrario, el terreno, que no pase como el Logis, que al final no 
era terreno de viña. 

Marc Majem- Sí mira, actualment, al Penedès, hi ha 6.000ha per declarar zona industrial 
de Polígons que no estan acabats, encara ni començats, però que hi ha una reserva de 
sòl industrial que a dia d’avui és vinya. És absurd. Perquè és una bogeria. Hi ha molt de 
valor agrícola molt interessant, aquí, que s’està perdent. Per això s’ha fet aquesta 
proposta de moció. I s’està perdent perquè hi ha una inseguretat jurídica i econòmica per 
part del món agrícola, en la qual no hi ha un relleu generacional de la pagesia, degut a 
això, a que clar, demà et vénen, et fan un polígon industrial i aquesta inversió que fem 
de vida, perquè l’agricultura és una inversió de vida, se’n va a norris. Hem de posar en 
valor que l’agricultura és molt més interessant i molt més a llarg termini que no pas 
l’industrial. A part, que hi ha un munt de polígons industrials que estan buits, que estan 
inservibles. I en comptes de fer nous polígons, el que hem de fer és reestructurar 
aquests polígons, posar-los al dia. El que no podem fer és cremar territori, que és el que 
estem fent. Un polígon industrial, en 30 anys queda obsolet, ja no compleix la normativa, 
no l’arreglem, el que fem és crear un polígon nou i matxacar més territori. I allò queda 
com un cau de merda i tenim uns exemples aquí. I no ens han tret de poble, el món 
logístic i industrial. Perquè aquí hi ha un munt de polígons i la tassa de paro d’aquesta 
comarca continua sent la mateixa. I per molts polígons que posem, continuarà igual, 
perquè ja no dona de més. I una altra cosa, quin és el sou que s’està pagant? Sabeu el 
sou que s’està pagant a les naus logístiques d’El Corte Inglés? Senyors, jo crec que 
aquest sou no dona per viure una família, penso. I al món agrícola es paga una mica 
més. Una mica. No molt, però una mica. I té més futur.  

PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Res a dir, perquè hem votat en contra de la inclusió. És una pena, perquè potser sí que 
ho podríem debatre, haver-la treballat una mica més. I és una pena no poder participar.  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  
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Coincideixo una mica amb el que diu la companya. Crec que és un tema prou rellevant 
com perquè l’haguem de tractar així, d’urgència. Jo l’estic llegint ara aquí, perquè això 
se’ns ha facilitat avui mateix. Crec que un tema d’aquesta rellevància, de cara al futur 
nostre, dels nostres fills, de les generacions que vénen, tractar el tema d’urgència, a 
correcuita, no ho veig. Per altra banda, el document que jo estic llegint aquí no és una 
moció, és un document de presentació d’adhesions.  

Sra. Ordóñez- I està presentat fa dies. 

Sr. Majem- Hi havia hagut un error. 

Sra. Ordóñez- Això no és una moció, eh? 

Sr. Majem- És una adhesió. 

Sra. Ordóñez- No té res a veure això amb lo que es diu en el títol.  

L’Alcalde. Però és la mateixa que estan votant a tot arreu i que m’estranya molt per part 
vostra que una cosa, el PSC que tindrà la seva opinió, i l’altra cosa és que vosaltres 
l’heu conegut, perquè la coneixeu. Perquè ho vam parlar fa dies. 

Però això ha corregut per totes les xarxes. Jo crec que tots ho havíem estat sentint. Que 
em digueu que és nou no té sentit. 

Sr. Majem- Va ser un error, per això l’he hagut de presentar jo. 

Alcalde. Rectificar és de savis. 

Francisco Rocha.- Sr. Amadeu, eso de que el PSC tiene su opinión, no entiendo. Claro 
que la tenemos… 

L’Alcalde. L’opinió, te la diré molt clara. Sempre el PSC ha estat a favor del CIM i per lo 
tant, m’ha estranyat i tot, i respecto, que ara digueu que podríeu estar en contra de Can 
Vies. Però ja està.  

Sra. Ordóñez- No, no, jo no t’he dit que estiguem en contra de Can Vies. He dit que és 
una molt bona moció per tractar-la. 

Alcalde. Perquè sempre el PSC ha estat en contra i continua estant en contra, perdó, a 
favor d’això. 

Procedim a la votació. 

  

  

  

B) ACTIVITAT DE CONTROL  
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Exp. 536/2019. Donar compte del PMP corresponent al segon trimestre de 
l'exercici 2019 

  
 

INFORME DE SECRETARIA INTERVENCIÓ  

SOBRE COMPLIMENT DEL PERÍODE MIG DE PAGAMENT A PROVEÏDORS 
SEGON TRIMESTRE EXERCICI 2019 

  
José Félix Velasco Martínez, secretari interventor tresorer de l’Ajuntament de Banyeres del 
Penedès, de conformitat amb la normativa vigent reguladora del període mig de pagament a 
proveïdors de les Administracions Públiques, emeto el següent  

 

INFORME 

  
La Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, 
introdueix el concepte de període mig de pagament com a expressió del temps de pagament o 
endarreriment del deute comercial, de forma que totes les Administracions Públiques han fer 
públic el seu període mig de pagament.  
 
El Reial Decret 635/2014, de 25 de juliol, desenvolupa la metodologia de càlcul del període mig 
de pagament a proveïdors de les Administracions Públiques.  
 
El període mig pagament, definit en aquest reial decret, mesura l’endarreriment en el pagament 
del deute comercial en termes econòmics. Aquest indicador és diferent del període legal de 
pagament establert en el Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic i en la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, per la que s’estableix mesures de lluita contra la morositat en les 
operacions comercials.  
 
D’acord amb el Reial Decret 635/2014, de 25 de juliol, el període mig de pagament, mesurat 
amb criteris estrictament econòmics, podia prendre valor negatiu si l’Administració abona abans 
de que hagin passat trenta dies naturals des de la presentació de les factures o certificacions 
d’obra, segons correspongui. No obstant, la metodologia de càlcul continguda en el Reial 
Decret 635/2014, de 25 de juliol, es va modificar amb el Reial Decret 1040/2017, de 22 de 
desembre, per tal d’alinear la metodologia de càlcul a la Directiva 2011/7/UE, de 16 de febrer 
de 2011, per la qual s’estableixen mesures de lluita contra la morositat en les operacions 
comercials, modificant la forma de computar l’inici del número de dies de pagament i pendents 
de pagament.  
 
Per tant, no es modifica el període màxim de pagament a proveïdors, que continua sent de 30 
dies, però sí es modifica el còmput del número de dies de pagament i el número de dies 
pendents de pagament, en el següent sentit: el càlcul del PMP començarà a computar a partir 
de l’aprovació de les factures i no com fins ara, que es produïa des dels 30 dies següents a la 
data d’entrada de les mateixes. En conseqüència, aquesta variable no prendrà valors negatius. 
 
La disposició transitòria única del Reial Decret 1040/2017, de 22 de desembre, estableix que la 
nova metodologia de càlcul prevista a la modificació de l’article 5 del Reial Decret 635/2014, de 
25 de juliol, tindrà lloc a partir del segon trimestre de l’exercici 2018.  
 
De conformitat amb l’article 6.2 del RD 635/2014, les corporacions locals remetran al Ministeri 
d’Hisenda i Administracions Públiques i publicaran periòdicament, d’acord amb l’Ordre 
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HAP/2015/2012, d’1 d’octubre, per la que es desenvolupen les obligacions de subministrament 
d’informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, la informació relativa al seu 
període mig de pagament a proveïdors. 
  
En aplicació de la nova metodologia de càlcul establerta a la norma i d’acord amb les dades 
informades a l’aplicació de l’Oficina virtual d’entitats locals del Ministeri d’Hisenda i Funció 
Pública, el resultat és el següent: 
 

DADES PMP SEGON TRIMESTRE 2019      

       
Periodo Medio de Pago Global a Proveedores Trimestral  

Banyeres del Penedès 21,05 

 
 
DETALL  
 

 
 

Código de 
Entidad 

 
Entidad 

Ratio de  
Operaciones  
Pagadas * 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 
de Pago * 

Periodo 
Medio de  

Pago 
Trimestral * 

 
09-43-020-AA-
000 

Banyeres del Penedès 20,18 70,79 20,76 

09-43-020-AV-
001 

F. Josep Cañas 45,25 0 45,25 

  
L’obligació de remissió d’informació a la qual es refereix aquest informe s’ha de fer per mitjans 
electrònics, a través del sistema que el Ministeri d’Hisenda i Funció Pública habiliti a l’efecte, i 
mitjançant signatura electrònica.  
 
El compliment d’aquesta obligació es va fer en data 26 de juliol 2019, mitjançant l’aplicació 
habilitada a tal efecte a l’Oficina Virtual per a la Coordinació Financera amb les Entitats Locals.  
 
El PMP també es publica a la pàgina web municipal. 
 
Això és tot el que cal informar.  
 
 
 
José Félix Velasco Martínez 
Secretari interventor tresorer 
 
 
 
El Ple es dona per assabentat 
  

  

Donar compte Decrets 
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Nom Data Resum Expedient 

DECRET 
2019-
0121 

  

18/09/2019 
15:44 

  

  

Convocatòria Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 19 de 

setembre de 2019. JGL/2019/28 

  

JGL/2019/28 

  

  

DECRET 
2019-
0122 

  

  

19/09/2019 
11:40 

  

  

Aprovació de les línies fonamentals del 
pressupost per l'exercici 2020 

964/2019 

  

DECRET 
2019-
0123 

  

  

19/09/2019 
11:45 

  

  

Modificació de crèdit 7/2019 del tipus 
generació de crèdits per ingressos 

999/2019 

  

DECRET 
2019-
0124 

  

  

20/09/2019 
14:21 

  

  

Aixecament dels reparaments de 
factures informades i posterior 

aprovació de les mateixes. 

1003/2019 

  

DECRET 
2019-
0125 

  

  

26/09/2019 
12:49 

  

Contracte menor de serveis - Servei 
Bon Dia 

1011/2019 

  

DECRET 
2019-
0126 

  

  

27/09/2019 
13:23 

  

  

Eleccions a Cortes Generales Reserva 
de locals i llocs públics d'us gratuïts 

1026/2019 

      1026/2019 
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DECRET 
2019-
0127 

  

27/09/2019 
13:24 

  

Eleccions a Cortes Generales Reserva 
de llocs per a col·locació gratuïta de 

cartells 

  

DECRET 
2019-
0128 

  

  

02/10/2019 
13:50 

  

  

Incoació d’expedient de baixes per 
inscripció indeguda al padró d’habitants 
per incompliment dels requisits de l’art. 

54 del Reglament de Població i 
Demarcació Territorial dels ens locals. 

1038/2019 

DECRET 
2019-
0129 

2/10/2019 

  

  

Convocatòria Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 3 d’octubre de 

2019. JGL/2019/29 

  

JGL/2019/29 

  

DECRET 
2019-
0131 

9/10/2019 

  

Decret d’Inici Expedient de 
Responsabilitat Patrimonial 

  

1041/2019 

DECRET 
2019-
0132 

  

09/10/2019 
15:03 

  

  

Convocatòria Junta de Govern Local de 
data 10/10/2019.  

  

JGL/2019/30 

  

  

DECRET 
2019-
0133 

  

  

10/10/2019 
11:18 

  

  

Eleccions Corts Generals 
1026/2019 

  

DECRET 
2019-
0134 

  

  

10/10/2019 
18:51 

  

  

Convocatòria Ple en sessió 
extraordinària de data 15 d'octubre de 

2019.  

  

  

PLN/2019/10 
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DECRET 
2019-
0135 

  

  

15/10/2019 
12:52 

  

  

Aprovació pagament taxa per a la 
sol·licitud d'informe de segregació finca 
poblat iber al departament d'Agricultura 

de la Generalitat de Catalunya. 

  

721/2018 

  

DECRET 
2019-
0136 

  

  

16/10/2019 
14:46 

  

  

Resolució de l’expedient de baixes per 
inscripció indeguda al padró d’habitants 
per incompliment dels requisits de l’art. 

54 del Reglament de població i 
demarcació territorial. 

  

594/2019 

  

DECRET 
2019-
0137 

  

  

17/10/2019 
10:33 

  

  

Aprovació de Factures i aixecament 
dels reparaments de factures 

1104/2019 

  

DECRET 
2019-
0138 

  

  

17/10/2019 
10:45 

  

  

Modificació d'una part de les Clàusules 
Administratives Particulars que han de 

regir la contractació, mitjançant 
procediment obert simplificat, del servei 
per a la realització de diferents cursos 

als centres cívics 

917/2019 

  

DECRET 
2019-
0140 

  

  

17/10/2019 
14:59 

  

Incoació d’expedient de baixa per 
inscripció indeguda al padró d’habitants 
per incompliment dels requisits de l’art. 

54 del Reglament de Població i 
Demarcació Territorial dels ens locals. 

1123/2019 

  

DECRET 
2019-
0141 

  

  

17/10/2019 
15:00 

  

  

Suspensió de serveis municipals i 
tancament d'instal·lacions municipals 
pel rebuig a la Sentència del Tribunal 

Suprem 

1115/2019 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

N
Z2

Z7
R

SS
EA

N
ED

PQ
9Q

FM
Q

4H
L7

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

://
ba

ny
er

es
de

lp
en

ed
es

.e
ad

m
in

is
tra

ci
o.

ca
t/ 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 4

0 
de

 5
1 



     
 
 
 
        
Ajuntament de Banyeres del Penedès     
 (Tarragona)  
 
 

41 
 

  

DECRET 
2019-
0142 

  

  

17/10/2019 
15:04 

  

  

Moció de resposta a la Sentència del 
tribunal Suprem i per demanar 

l'amnistia a les persones preses 
polítiques catalanes i en defensa del 

Dret d'autodeterminació 

1112/2019 

  

DECRET 
2019-
0143 

  

23/10/2019 
15:00 

Convocatòria Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 24 d'octubre 

de 2019.JGL/2019/31 
JGL/2019/31 

  

DECRET 
2019-
0144 

  

23/10/2019 
15:00 

Devolució servei podòleg del Sr amb 
NIF: 683N  

1146/2019 

 

  

Donar compte de les Juntes de Govern Local 

Nom Data Resum Expedient 

ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0031  

15/10/2019 
8:49 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 10 

d'octubre de 2019. JGL/2019/30 
JGL/2019/30 

ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0030  

9/10/2019 
9:12 

Acta JGL en sessió ordinària de 
data 3/10/2019. JGL/2019/29 

JGL/2019/29 

ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0029  

2/10/2019 
14:42 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 19 de 

setembre de 2019.JGL/2019/28. 
JGL/2019/28 
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ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0028  

17/9/2019 
15:41 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 12 de 

setembre de 2019. JGL/2019/27 
JGL/2019/27 

ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0027  

10/9/2019 
12:30 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 5 de 

setembre de 2019. JGL/2019/26 
JGL/2019/26 

ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0026  

4/9/2019 
15:08 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 29 

d'agost de 2019. JGL/2019/25 
JGL/2019/25 

ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0025  

27/8/2019 
9:31 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 22 

d'agost de 2019. JGL/2019/24. 
JGL/2019/24 

ACTA DE 
JUNTA DE 

GOVERN 2019-
0024  

5/8/2019 
14:24 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 1 

d'agost de 2019. JGL/2019/23 
JGL/2019/23 

 

  

  

C) PRECS I PREGUNTES  

  

 INTERVENCIONS 
 
 

L’alcalde comenta que del passat Plenari, pel que hem vist, vam contestar-ho tot, 
no ens quedava res. Però si voleu matisar alguna cosa, jo de moment tot lo que 
tenia, ho tenia contestat.  

PSC 

 

La Sra. Anna Ordóñez portaveu del Grup Municipal Socialista exposa el següent: 

Quin és el protocol i el pla d’actuació per les plagues, d’aquest Ajuntament. 

Marc Majem.- Alguna plaga concretament? Vespes,... 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

N
Z2

Z7
R

SS
EA

N
ED

PQ
9Q

FM
Q

4H
L7

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

://
ba

ny
er

es
de

lp
en

ed
es

.e
ad

m
in

is
tra

ci
o.

ca
t/ 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 4

2 
de

 5
1 



     
 
 
 
        
Ajuntament de Banyeres del Penedès     
 (Tarragona)  
 
 

43 
 

Sra. Ordóñez- Hi ha hagut les vespes, que han estat als contenidors... 

L’Alcalde comenta que ho contestarem.  

Jordi Guasch- Jo parlant de plagues, considero plagues els gats. És un problema per 
molts veïns.  

L’Alcalde.- Ho sabem, ho sabem.  

Jordi Guasch- Va córrer que en el Priorat van aparèixer no sé quants gats enverinats. És 
una realitat molt trista, però és una realitat que es pot arribar a entendre, perquè és un 
problema per molts veïns . 

L’Alcalde.- No, no es pot entendre. I més quan l’Ajuntament fa tractaments i els agafem 
si fa falta. No podem justificar que els matin. 

Jordi Guasch- Puc entendre que hi hagi gent que perdi els nervis i faci disbarats. No dic 
que ho faci bé, però crec que s’ha de fer alguna cosa. I alguna cosa potser seria, a part 
del control de plagues que vostès estan fent, que no ho discuteixo, no sé si són efectius 
o no, seria vigilar aquesta gent que posa menjar als carrers i pots i aigua, perquè això 
l’únic que facilita és que... 

L’Alcalde.- És que precisament, amb el control que s’està fent, que ja ho explicarem bé, 
però el control que s’està fent és que hi ha una gent amb un carnet i on rep el menjar de 
l’Ajuntament i s’està fent un control. Lo que no puc fer és anar casa per casa.  

Sra. Ordóñez- Existeix un pla de neteja i desinfecció del pipi can? Es preveuen sancions 
per un mal ús del mateix? En quin moment tindrem un pla de mobilitat adequat pel 
nostre municipi?  

Hem pogut veure pel Gestiona, varis incidents d’abocaments il·legals i les actuacions 
que s’han dut a terme. Però voldríem saber si vostè té més informació al respecte.  

Hi ha preguntes dels ciutadans, com que hi ha moltes tanques d’obra per tot el municipi, 
que si es farà alguna actuació al respecte.  Mirar si s’ha de fer alguna actuació, si els 
propietaris han de tancar-ho. 

A l’avinguda Catalunya hi ha un camió que li falta una roda des de fa un munt de temps 
quina mesura s’ha pres des de l’Ajuntament? Ho saben? Tenen constància?  

Sra. Ordóñez- Quins són els mitjans de comunicació que té l’Ajuntament i quins són els 
espais dels que disposem els partits de l’oposició. I per últim, si s’ha programat alguna 
actuació per aconseguir finançament privat, ja que vostè repeteix els elevats costos que 
comportaria a l’Ajuntament el poblat Iber. Els costos que comporta, si s’està mirant... 

  

L’Alcalde.-Si em sembla que ho vaig comentar. Precisament l’actuació que s’ha de fer 
ara és precisament per això, fer una bona excavació, per arrel d’aquesta excavació, 
buscar els espònsors. Però ho explicarem bé.  
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Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del grup municipal de Junts per Banyeres exposa el 
següent:  

Per començar, voldríem traslladar-los una sèrie de preguntes que ens han vingut fetes 
per alguns veïns, atès que no tenen o consideren que no tenen la possibilitat actualment 
de poder formular-les al Ple, les deriven als grups polítics.  

La primera, voldríem que l’òrgan de Govern es prengui a bé de respondre davant la 
ciutadania sobre l’increment del 80% del seu salari, atès que no estava previst en el seu 
programa i que el Secretari Interventor ja adverteix que arribaran a finals d’any 
incomplint la regla de la despesa.  

Sr. Secretari- Perdó, increment de salari de qui? 

L’Alcalde.- Dels electes. No, no, però si ja anem malament així, amb la relació de llocs 
de treball anirem pitjor, però bueno. Per tant, no l’aprovarem. Si no arribem amb això, no 
podem augmentar lo altre. 

Sr. Guasch- Volem que es doni resposta sobre per què els ciutadans de Banyeres 
paguem 13.875 € assignats a la partida 226.2, sigui la mateixa persona la que presta els 
serveis els últims anys, sense que s’hagi trobat cap tipus de contracte en publicació de 
notícies que no corresponen amb les dates que publica el ministeri d’hisenda, com ara la 
publicada per la Lourdes Meroño, afirmant que malgrat la pujada de sous, l’Ajuntament 
de Banyeres és el que menys cobra. Repeteixo que són preguntes literals que se’ns han 
formulat i nosaltres vehiculem.  

Següent pregunta. Per quin motiu no s’ha fet publicitat activa de les últimes licitacions al 
portal de transparència de l’Ajuntament, d’acord amb el principi de concurrència, 
oportunitat i participació.  

Alcalde. Pel que fa a les licitacions crec que no es va fer l’endemà, però al cap de dos 
dies sí que hi eren. 

Sr. Guasch- Nosaltres, repeteixo, estem fent d’enllaços de terceres persones que 
consideren que no tenen la potestat de poder intervenir. En els últims temps hi ha hagut 
un nombre significatiu de robatoris en el nostre poble. Així com fa poc es va patir un 
intent de robatori. Perquè s’inverteix només la quantitat de 3.600 € en seguretat 
ciutadana? Següent pregunta. Perquè la pista coberta no està oberta els caps de 
setmana És un lloc on podrien gaudir i practicar esports els nens més petits i els no tan 
petits. Malauradament, sempre el trobem tancat. Per tant, ens agradaria, no que ens 
responguin a nosaltres, sinó que responguin a la ciutadania amb aquestes preguntes. 
Per continuar, i lligat amb el que hem dit fins ara, aprofitant l’avinentesa de les preguntes 
anteriors, els volem recordar i fer avinent que des del nostre grup se’ls ha fet arribar una 
proposta de resolució per tal de ser sotmesa a consideració del Ple, en la qual es 
proposa en primer lloc, la represa dels treballs de l’elaboració del ROM i que mentre 
aquest no estigui aprovat, s’aprovi un protocol de participació de la ciutadania en el Ple 
municipal, per tal de facilitar que els principis de transparència i participació, els vilatans 
disposin d’una via per deixar preguntes al Ple directament. Per la qual cosa els 
demanaríem que fos aprovada, si ho consideren oportú, o que es portés a consideració 
del Ple, perquè els ciutadans tinguin una via per poder adreçar preguntes i no hagin de 
recórrer als representants polítics, que també està bé que ho facin, però que tinguin una 
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via de fer-ho si volen, directament.  

Següent punt. Hem pogut observar que en la relació de decrets que figuren al portal de 
transparència hi falten decrets. L’enumeració dels decrets arriba fins el 142 mentre que 
de penjats només n’hi ha 136. Per tant, falten els decrets 42, 69, 130, 131, 135 i 139. No 
sabem si hi ha alguna causa que expliqui això, si és que és un error, no sé. 

Sr. Secretari- Però parlen del portal de transparència. 

Sr. Guasch- A la relació d’avui al Ple, falten el 135 i el 139, tant a la relació d’avui com en 
el programa. En els dos llocs. Voldríem saber si és per algun motiu justificat. 

L’Alcalde comenta que ho preguntaran. 

Sr. Guasch- Després, reprenem una dinàmica que veníem portant del mandat anterior, i 
per no perdre bones costums, ens veiem obligats a preguntar per un tema, potser el més 
calent que tenim damunt la taula ara mateix, que és el tema de boscos. Les últimes 
notícies era que hi havia un preacord o una cosa que estava més o menys lligada. 
Voldríem saber si ens poden informar com està, si aquest acord s’ha assolit, si hi ha 
hagut algun altre progrés d’algun altre tipus que ens permeti avançar en aquest sentit. 

El següent punt seria una mica en la línia que comentaven els companys, el jaciment. El 
jaciment de les Masies, creiem, i ho hem dit per activa i per passiva, en tots els Plens 
ens ho han sentit a dir. Creiem que és un tema prou rellevant com perquè es configuri un 
col·lectiu de persones, un òrgan col·legiat, diguin-li com vulguin, que sigui l’encarregat 
de vetllar, dirigir i supervisar aquesta excavació, aquesta explotació o aquesta activitat.  

Plans directors. També, van lligats l’un amb l’altre. El tema anterior, va lligat amb un pla 
director, que ja els vam dir que sí, que sabem que hi ha un Pla director de les Masies 
de Sant Miquel, però que no ens consta que estigui aprovat. No sé si és perquè no el 
consideren oportú aprovar-lo, si és perquè no n’estan convençuts, si és perquè s’ha de 
modificar, no sé. Igual que també hi ha un pla director damunt la taula de l’Ajuntament 
que és el Pla director de l’aigua, que també en el seu moment es va deixar, que no 
s’acaba d’aprovar. No s’acaben d’aprovar aquests plans, no sé si és perquè no els 
acaben de convèncer, si és perquè no tenen temps, si és perquè els volen modificar... La 
pregunta és, s’han de modificar aquests plans directors? S’acabaran aprovant? Tenen 
previst de dissenyar-ne alguns altres? 

I després ja per acabar, una observació que creiem que val la pena deixar sobre la taula, 
més que com una pregunta, com un prec. En els acords de les actes de les Juntes de 
Govern, en tots els acords, s’inclou un redactat fix. I el redactat és el següent: Ateses les 
competències delegades a favor de la Junta de Govern Local pel Ple de data 05/07/2019 
i ates el decret d’Alcaldia número 2019/92 de 02/07/2019, pel qual es deleguen les 
competències originàries d’Alcaldia i del Ple respectivament, en favor de Junta de 
Govern Local. Nosaltres ja entenem que aquest redactat és molt més pràctic, perquè es 
pot incloure en qualsevol acord de la Junta de Govern, perquè pot estar actuant en base 
a les delegacions que li fa el Ple o pot estar actuant en base a les delegacions que li fa 
l’Alcaldia, però clar, no és un tema de practicitat sinó un tema de les repercussions 
jurídiques que té l’acord que s’està prenent. Si s’està prenent en base a unes 
competències delegades per Ple, aquest acord té una rellevància i si està d’acord amb 
les competències delegades per l’Alcalde, en té unes altres. Entre d’altres coses, la 
repercussió que té és que els acords que es prenen per delegació del Ple, com bé sap el 
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Sr. Secretari, haurien de ser acords públics. I això, possiblement vostès, amb tota la 
bona fe i per economia processal s’acostuma a dir, fan servir aquesta fórmula, però 
creiem que és un detall no menor i que seria molt recomanable que els acords que es 
prenguin en base a una delegació, consti aquella delegació, i els que es prenen en base 
a l’altra delegació, consti que són en base a l’altra delegació. També per altres coses, 
per altres motius, si s’hagués d’impugnar algun acord d’aquests, si no vaig errat, s’hauria 
de fer a l’òrgan delegant, no a l’òrgan que ha pres la resolució, la qual cosa, si algú vol 
fer una al·legació, pot trobar-se amb dubtes respecte a quin òrgan ha d’elevar la seva 
al·legació. Per tant, creiem que és una crítica constructiva i que us convidem a que 
puguem esmenar aquest funcionament en el futur.  

L’Alcalde.- comenta que Només contestaré quatre coses molt ràpides. Aquesta proposta 
l’estudiarem, com dius tu, és una proposta constructiva. El tema del jaciment, em sembla 
que ho vaig dir i que no em falli la memòria, vam acceptar totes les propostes que vau 
fer, em sembla que nosaltres vam dir que les compartíem totalment, vale? El que passa 
és que encara no som propietaris fins el 31 de desembre. Per tant, no anirem a fer 
projectes abans del 31 de desembre, perquè pot passar qualsevol cosa. En el tema del 
pla director, també ho vaig dir, s’està treballant i no s’aprovarà perquè tot són unes 
pautes. Fins que no siguem propietaris, s'està modificant, després començarem a 
marcar els tempos, que s’han quedat obsolets. En tema del ROF, està molt bé, però és 
una cosa que es va introduir aquesta setmana, però s’ha d’estudiar. Va dir que ens 
comprometíem a fer el ROF, però lo de que la gent pugui preguntar al Ple, si no 
m’equivoco i em falla la memòria també, el ROM, perdona, però és veritat que a la llei 
del ROF diu que vosaltres podeu fer les peticions i les preguntes i precs 24 hores abans 
que se us contestaria al Ple, però això no vol dir que la ciutadania ho pugui fer, perquè 
70 preguntes, dos dies abans, a mi em pot col·lapsar, a mi i a l’administració. Per tant, 
desmenteixo totalment que la gent no tingui l’oportunitat de venir i preguntar les seves 
inquietuds. L’agenda de l’Alcalde està a disposició de qualsevol ciutadà, igual que la de 
tots els regidors. Ho poden preguntar tot a l’hora que vulguin. Qualsevol dubte. És que jo 
que em diguin que no poden preguntar, és mentira. I només per treure-li un dubte, 
perquè entraríem a tot, ja ho contestarem, un dubte a aquesta persona que has tingut el 
comentari, perquè surti de dubtes, el tema de la pista poliesportiva, és mentira que està 
tots els caps de setmana tancada. Va estar un cap de setmana i és perquè va tenir uns 
problemes. I continuem tancant, dissabte tornarem a tancar, el dissabte a la tarda, i 
s’obrirà diumenge al matí. Però és per una qüestió tècnica. 

Sr. Guasch- Els usuaris podran anar el cap de setmana? 

L’Alcalde.- La tanquem el dissabte a la tarda perquè tenim un problema que si al final, si 
la deixem oberta, no juguen els nostres fills. Per tant, lo que volem és cansar un 
col·lectiu de gent que ve i ens ocupa la pista cada cap de setmana. I ja no sabem què 
fer. Hem desmuntat les porteries, hem fet de tot. Hem enviat els Mossos d’Esquadra. Per 
tant, ara només ens queda tancar la pista, els Mossos d’Esquadra estan avisats, i que 
passin cada cap de setmana per veure si al final, com salten la barana, es cansen i se’n 
van a un altre lloc. No són gent de Banyeres, són gent d’un altre lloc, i són molt grans, i 
cada cop fan que els nostres fills marxin de la pista. Teníem problemes amb la 
ciutadania, els pares ens ho estaven demanant, i ja hem canviat d’estratègia. És per això 
que està tancada. Completament tancada un cap de setmana va ser per una errada que 
vam tindre amb un problema de clau, que el que va tancar, van canviar el pany i no va 
remetre la clau de recanvi. Però normalment tanca el dissabte i s’obre diumenge. Tot lo 
demés, ho contestarem. Lo dels boscos, que és un tema molt important i és el tema 
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estrella. Pues sí, s’ha continuat. I ahir es va enviar l’última proposta que suposo els 
arribarà en breu a ells. Als advocats, vull dir. Per tant, es continua treballant en el tema.  

I en precs i preguntes, dono paraula a l’Ester, que no era ni un prec ni una pregunta, va 
ser un comentari que es va fer al Ple passat i voldríem contestar per treure alguns 
dubtes que creiem que havien quedat aquí.  

Sra. Ester- Voldria fer una intervenció sobre l’exposició o intervenció de Junts per 
Banyeres en l’últim Ple extraordinari. 

Una vegada consultats els serveis econòmics de l’Ajuntament, fer els següents 
aclariments i consideracions. Pel que fa al vot de la comissió especial de comptes del dia 
12 d’agost, on hi va ser present la regidora Elisabet Figueras, en representació de 
JxBanyeres, ens agradaria saber el perquè en aquell dia, vostè es va abstenir en el seu 
vot i en canvi en el Ple del 15 d’octubre, on es ratifica aquesta votació, vostè vota en 
contra. Té alguna informació diferent o ha mirat alguna altra documentació que l’hagi fet 
canviar de parer? Ja que la informació és la mateixa i en el citat dia 12, sobre el mateix 
aspecte, exactament igual, el seu vot és diferent. Vostès es refereixen a la disconformitat 
de la política econòmica per ser d’incompliments i objecte de requeriments per part de 
les administracions, caldria repreguntar a què es refereixen amb els requeriments 
d’altres administracions supramunicipals, de quina administració es tracta, quan s’han 
produït, quants. No consta en aquesta administració que s’hagi produït durant l’anualitat 
2018 cap requeriment d’una altra administració pública de caràcter supramunicipal, per 
incompliments en l’àmbit de política econòmica d’aquest Ajuntament.  

Després, la improvisació en la contractació, fan referència a l’actuació del Govern 
municipal com a improvisada, amb falta de programació en la contractació. Cal aclarir 
que sí és cert que hi pot haver determinats contractes imprevistos per causes 
sobrevingudes, sempre justificant la seva necessitat. Des de l’exercici 2018, amb 
l’aprovació del pressupost general i aprofitant la reglamentació continguda en les bases 
d’execució del pressupost, es va introduir la figura del formulari 1, destinat a formalitzar 
la contractació menor d’una manera àgil i senzilla, per despeses de menys de 3000 €. A 
més, respecte tota aquella contractació que reclama un procediment obert, s’estan 
tramitant en aquest moment al voltant de 10 i 15 expedients de contractació.  

També cal destacar l’adhesió a nombroses licitacions fetes per l’Associació de Municipis 
de Catalunya, que darrerament s’han acordat per Ple. Així com els intents de que a nivell 
comarcal es realitzin licitacions agregades i/o es prestin serveis com la retirada d’animals 
abandonats o de vehicles a la via pública. 

Aclarir que l’execució del pressupost no es basa en una política reactiva, com afirmeu, 
sinó més aviat preventiva. A més, cal considerar que les modificacions pressupostaries 
són símptomes de que el pressupost és un element viu, que no es pot preveure allò 
imprevisible i sobrevingut, malgrat hi ha crèdits consignats estrictament preventius, no 
reactius, com per exemple els contractes de manteniment, reparacions i reposicions, que 
consten repetidament als pressupostos anuals. Per tant, fer ús de modificacions 
pressupostàries no és reflex ni símptoma de mal funcionament o política reactiva, sinó 
que es fa un ús d’un mecanisme previst a la normativa en matèria d’hisendes locals, per 
atendre despeses que no s’han pogut preveure per algun motiu. respecte l’evolució del 
període mig de pagament a proveïdors. S’analitza el període mig de pagament des de 
l’any 2014 fins el 2018 i cal fer dues observacions. Primer, hi ha compromís de 
pagament als proveïdors en els terminis legalment establerts. Segon, la comparació que 
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es fa com exemple no és del tot correcte, en comparar el PMP del quart trimestre del 
2017 al quart trimestre del PMP del 2018, atès que com a conseqüència del canvi en la 
metodologia de càlcul del PMP a partir del segon trimestre de l’any 2018, no són valors 
comparables. El període mig de pagament es va introduir com a concepte a la llei 
orgànica 2/2012 de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera.  

La seva metodologia de càlcul es desenvolupa al reial decret 635/2014 de 25 de juliol i 
podria prendre valors negatius si l’administració abona abans que hagin passat 30 dies 
naturals des de la presentació de les factures o certificacions d’obra, segons 
correspongui. No obstant, la metodologia de càlcul continguda en el reial decret 
635/2014 de 25 de juliol es va modificar en el reial decret 1040/2017 de 22 de desembre, 
modificant la forma de comptar l’inici del número de dies de pagament i pendents de 
pagament. A partir de l’aplicació d’aquesta nova metodologia, segon trimestre del 2018, 
el període mig de pagament a proveïdors que continua sent de 30 dies, ja no pot prendre 
valors negatius, atès que el càlcul del PMP començarà a computar a partir de l’aprovació 
de les factures i no com fins llavors, que es produïa des dels 30 dies següents a la data 
de les mateixes. Per tant, és fer demagògia dir que es frega l’incompliment, en lloc de dir 
quer estem dins l’umbral legal. Llevat d’algun trimestre puntual, al qual es refereix però 
sense motiu, atès que en aquest moment estem analitzant el compte general de 
l’exercici 2018, no del 2015 ni del 2016. Caldria preguntar-se per què i amb quina 
intenció de barrejar els incompliments de 4 exercicis, 2014 i 2018, quan es tracta 
exclusivament d’aprovar o no el compte general de l’exercici 2018. Cal dir que aquest 
Ajuntament compta amb tresoreria suficient perquè cap despesa més o menys ordinària i 
previsible, pugui afectar a la tresoreria i impossibilitar el compliment del període mig de 
pagament.  

Altra cosa diferent són els imprevistos sobrevinguts com per exemple les inundacions 
produïdes al nostre poble al mandat anterior, en el mes d’octubre de l’any 2018. Aquesta 
greu situació va obligar a plantejar al Ple diferents modificacions de crèdit de forma 
emergent, donada la total necessitat i vigència que reclamava el veïnat per reparar 
camins, pons i infraestructures de serveis essencials. Fóra bo recordar que davant les 
modificacions de crèdit plantejades per l’Equip de Govern, els grups PSC i PDeCAT van 
votar en contra de les modificacions pressupostàries, amb el corresponent perjudici a 
l’interès general que això va suposar.  

Pel que veiem, vostès només volen votar en contra del que pugui ser bo pel poble. No 
aprovar segons què amb arguments positius però que al final el vot és que no. Això és 
simplement no voler aportar ni donar suport a idees ni aportar-ne de noves. Ni tan sols 
fer oposició constructiva. Malauradament, podria ser que haguessin de tornar a passar 
uns quants anys més amb aquesta actitud, encara que aquesta no sigui bona pel poble. 

Respecte la contractació directa a dit. Pel que fa a la contractació menor, aquest 
Ajuntament segueix allò indicat per la Junta Consultiva de contractació administrativa de 
la Generalitat de Catalunya, és a dir, el que marca la llei. Aclarint que la contractació 
directa menor no és il·legal sempre i quan no hi hagi fraccionament per evitar les regles 
de contractació ni identitat entre objecte, subjecte i causa. El contracte menor no es fa 
servir per obres importants, aquestes es liciten. Per exemple, la substitució de les 
llumeneres del Priorat de Banyeres, la rehabilitació i ampliació de Cal Fontanilles o la 
coberta del centre cívic. Actuacions que es financen amb subvencions d’altres 
administracions públiques i aportació municipal requerida i necessària. S’està millorant i 
treballant en licitar tot allò que requereix un procediment obert. Mai s’ha fraccionat 
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l’objecte del contracte per evitar la concurrència corresponent licitació ni tampoc s’ha 
vulnerat el principi de no identitat de subjecte, objecte i causa, que ens marca la Junta 
Consultiva de contractació de la Generalitat de Catalunya. Per tant, dir-nos que 
contractem a dir és un insult. Una falta de respecte i voler enganyar a la ciutadania. La 
justificació de la necessitat del contracte i determinació del preu. En cap lloc disposa que 
s’hagi de fer un estudi de costos com anomeneu, però si arribar a una correcta estimació 
del preu del contracte, que podrà formular-se en termes de preus unitaris com en termes 
de preus aplicables a tan alçat, a la totalitat o part de les prestacions del contracte.  

Així doncs, en termes estudi de costos, com expressió, no es relaciona amb l’àmbit de la 
contractació pública sinó amb l’establiment de taxes i preus públics de conformitat amb 
la llei d’hisendes locals. Execució pressupostària i esforç inversor. JxBanyeres menciona 
els percentatges d’execució del pressupost de l’exercici 2018. Un 78% del pressupost de 
despeses i un 77% del pressupost d’interessos. I considera que l’esforç inversor de 
l’Ajuntament ha estat molt baix. Volem aclarir que els percentatges d’execució del voltant 
del 75 o 80% es consideren percentatges inclosos dins d’una normalitat d’execució 
pressupostària. Ara bé, es veu que la intenció d’excloure la cancel·lació del Leasing com 
a despesa del capítol 6 amb tota la intenció de reflectir un percentatge molt baix 
d’execució d’aquest capítol, no havent cap motiu tècnic que justifiqui aquesta exclusió 
que desvirtuar les dades per poder fer una lectura interessada.  

Respecte la seva preocupació sobre la cobertura de les despeses corrents, cal dir que 
és perfectament legítim finançar despesa corrent amb subvencions. Recordem que les 
subvencions poden ser corrents o de capital i la majoria de les despeses corrents formen 
part o van implícites en el funcionament ordinari de l’administració. A més, les 
subvencions corrents que rebem majoritàriament de la Diputació de Tarragona vénen 
tenint una periodicitat fixa, tant en temps com en quantia, i per tant, és perfectament 
legítim fer ús d’elles per finançar despeses corrents. A no ser que vostès considerin que 
la Diputació fa les bases de la convocatòria de la despesa corrent inadequades. No és 
cert que s’estigui gastant més del que es recapta. A més, el reconeixement de la 
despesa i la recaptació de l’ingrés són termes no comparables, atès que hem de partir 
de que en termes de resultat pressupostari, hem de fixar-nos en el reconeixement 
d’obligacions i reconeixement de drets, no en la recaptació. Si és cert que l’Ajuntament 
tanca l’exercici 2018 amb un resultat pressupostari negatiu, però d’un import molt petit, 
1766,03 €. Resultat que no empara l’afirmació rotunda de que s’estan gastant estalvis. 
L’Ajuntament manté els seus estalvis. En primer lloc, perquè té una impossibilitat real de 
fer-ne ús lliure, atès el necessari compliment de l’estabilitat pressupostària i la regla de la 
despesa. Paràmetres que impedeixen que l’Ajuntament en pugui fer ús, d’aquests 
estalvis, tot i disposar-ne d’ells.  

Tenim la certesa que tot el que s’està explicant ja ho saben. El seu interès és 
simplement fer-nos fer informes per justificar i explicar tot el que vostès ja saben i 
simplement tergiversen. El fet de que vostès no comparteixin les decisions que prenem 
l’Equip de Govern no vol dir que siguin dolentes ni que incomplim les normes. 
Simplement vol dir que pensem diferent i fem les coses de manera diferent.  

Respecte l’endeutament zero. Afirmen que l’amortització total de les operacions de deute 
ha estat una imposició legal, no una decisió de l’Equip de Govern. En aquest punt, es 
tergiversa la realitat. Sí és cert que tenim una normativa que ens obliga a les entitats 
locals a distribuir el superàvit resultant de les liquidacions del pressupost a reduir deute. 
Ara bé, hi ha una sèrie de destins alternatius i permesos per norma que preveu que en 
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cas de compliment d’una sèrie de condicions, les entitats locals podran destinar aquest 
superàvit a finançar inversions financerament sostenibles. Doncs bé, durant l’exercici 
2018 es va procedir a distribuir el superàvit resultant de la liquidació del pressupost dels 
exercicis 2016 i 2017, dels quals una part es podia destinar a les finalitats alternatives 
esmentades. No obstant això, l’Ajuntament va decidir destinar tot allò necessari a 
amortitzar deute i una part del sobrant, a finançar una inversió financerament sostenible. 
Per tant, va ser decisió política aplicar el superàvit a reduir l’endeutament fins a nivell 
zero. De manera que s’ha assolit que a 31/12/2018 l’ens local té un ratio del deute viu 
del 0%. Es considera una dada molt positiva i reflex de bona gestió econòmica de 
l’entitat, partint a més, que és l’existència de romanent de tresoreria positiu que són els 
estalvis generats la que condiciona i ha permès l’amortització del deute en la seva 
totalitat, en ser la font de finançament. No pretengueu fer veure algo positiu i bo pel 
poble com algo dolent.  

Per altra banda, tot i que és cert que de la liquidació de l’exercici 2018 es desprèn un 
incompliment important de la regla de la despesa i en conseqüència, un incompliment 
del pla econòmic i financer vigent pels exercicis 2018 i 2019, també és cert que durant 
aquest exercici 2019 s’estan aplicant importants mesures de contenció de la despesa 
així com fraccionaments de determinades despeses a les quals s’ha considerat de 
caràcter plurianual, per exemple, l’adquisició de la finca del poblat Iber o l’adquisició 
parcial de l’immoble de la cooperativa a la plaça de l’Ajuntament. Per garantir el 
compliment del pla econòmic financer a final d’exercici en fase de liquidació. Aquest 
imperatiu legal provinent d’Europa, compliment d’estabilitat, regla de la despesa i 
sostenibilitat financera, fa que el sector públic local tingui caixa però no pugui realitzar 
les despeses desitjades i que serien possibles si atenguéssim exclusivament a les 
normes pressupostàries. Al respecte, es pot consultar l’informe elaborat per la Diputació 
de Tarragona en data 24/05/2019 sobre el seguiment del pla econòmic financer vigent 
arrel de la liquidació del pressupost de l’exercici 2018, del qual se’n va donar compte al 
Ple.  

Serveis prestats per la Diputació de Tarragona de forma gratuïta. JxBanyeres afirma que 
l’Ajuntament està contractant serveis que la Diputació ens ofereix de forma gratuïta. En 
aquest punt, cal preguntar, a quins serveis es refereix? L’Ajuntament sol·licita 
contínuament assessorament i assistència a la Diputació de Tarragona perquè 
considerem que és una administració que presta aquests serveis d’assessorament en 
l’àmbit jurídic i econòmic d’una forma eficaç i majoritàriament gratuïta. No ens consta 
que s’hagin contractat externament serveis que la Diputació de Tarragona presti 
gratuïtament, llevat l’assistència jurídica en processos judicials on alguna vegada se’ns 
ha denegat l’assistència per no disposar la Diputació de recursos humans i materials 
suficients per donar aquest servei. Recordant aquest punt, la negativa de la Diputació de 
Tarragona a la corresponent assistència lletrada demanada sobre els litigis de 
l’expedient boscos. Malauradament, heretat de mandats anteriors. Havent-se motivat la 
negativa a la nostra petició per la gran complexitat jurídica en la resolució dels 
expedients. Recordem que aquest problema dels boscos fa anys i legislatures que dura i 
volem recalcar que després de més de 10 anys, hi ha un Equip de Govern que està 
disposat a arreglar aquesta situació d’una vegada per totes. S’ha de dir que a hores 
d’ara, per molt bona voluntat que hi hagi, la solució no depèn exclusivament d’aquest 
Equip de Govern.  

La remissió del compte general a la Sindicatura de comptes de Catalunya i manca de 
precs i preguntes. Al·ludint a dos recordatoris que fa la Sindicatura de comptes de 
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Catalunya a l’Ajuntament de Banyeres del Penedès sobre l’acabament del termini per 
remetre el compte general que va finalitzar en data 15/10/2019. Doncs bé, aquests 
recordatoris que menciona són escrits, no requeriments. Són genèrics, dirigits a la 
totalitat de municipis de Catalunya a efectes informatius. La pregunta a formular aquí 
seria, s’ha produït algun incompliment? Certament, el dia del Ple extraordinari era l’últim 
dia, però a més, també era el primer dia per escollir els membres de mesa a les 
properes eleccions. Per tant, vam aprofitar el mateix Ple. És totalment legítim 
estructurar-se i planificar-se com millor ens vagi a tots, Equip de Govern i personal de 
l’Ajuntament.  

No compartim les seves consideracions, tot i que les agraïm. Ho sabem i així ho hem 
decidit, ja que no incomplim res de res, com vostès ens volen fer entendre. Pel que fa a 
les despeses de l’organisme autònom assumides per l’ens matriu. Afirmeu que no és 
correcte contractar despeses des de l’Ajuntament per serveis al seu organisme autònom 
Fundació Josep Canyas. Pregunta, a quines despeses es refereixen? Tornem al cas de 
sempre, es fiscalitzen les idees que té l’Equip de Govern actual, apel·lant al fet de si és o 
no correcte.  

És evident que estem parlant d’opinions i maneres de fer durant tota l’estona. Nosaltres 
també podríem fiscalitzar i criticar altres maneres de fer que han tingut els Equips de 
Govern anteriors al BNY, i en canvi no ho hem fet. Simplement ens hem limitat a 
solventar problemes, aportar idees i a treballar pel nostre poble i el seu futur. I 
simplement, a mode d’exemple, poso la pèrdua del patrimoni històric del safareig que hi 
havia camí de la torre, els quals es van fer desaparèixer com si mai haguessin existit. I 
aquí sí que considero que cap partit polític ni cap Govern, per majoria àmplia que tingui, 
hauria de prendre aquestes decisions unilateralment sense consultar el poble.  

Per tant, agraïm les aportacions que ens puguin fer créixer i millorar, però lliçons de 
segons què, no cal. I ja no parlem com a Govern sinó com a ciutadans de Banyeres i de 
la història del nostre poble. 

Alcalde. Gràcies per les aclaracions de la regidora d’hisenda.  

Francisco Rocha- También dar las gracias a que el Partido Socialista ha modificado la 
ley local de presupuesto ha dado un poco de oxígeno a los Ayuntamientos. Hace falta 
decirlo, también. 

Es tanca la sessió. 
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